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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
06 / 2025

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ALBERICH BOSCH, SELENE
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Tortosa, essent les divuit hores del dia set d’abril de
dos  mil  vint-i-cinc,  prèvia  convocatòria  girada  a
l'efecte,  es  reuneixen  en  primera  convocatòria  al
Saló  de  Sessions  de  la  casa  consistorial,  els
membres de l'Excel·lentíssim Ajuntament de Tortosa
que al marge es relacionen, a l’objecte de realitzar
sessió ordinària sota el següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de les següents actes:

• Extraordinària 01/2025, de 10 de gener.
• Ordinària 02/2025, de 13 de gener.
• Extraordinària 03/2025, de 28 de gener.
• Ordinària 04/2025, de 3 de febrer.
• Ordinària 05/2025, de 3 de març.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 – Dictamen de proposta d’acord relativa al III Pla d’Igualtat de l’Ajuntament de Tortosa 2025-2029.

03 –  Dació  de  compte  de  l’informe  sobre  l’estabilitat  pressupostària,  la  sostenibilitat  financera  i  el
compliment  de  la  regla  de  la  despesa  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  i  el  seu  grup  de  consolidació
corresponent al quart trimestre de 2024.

04 –  Dació  de  compte  de  l’aprovació  de  la  liquidació  del  pressupost  de  l’Ajuntament  de  Tortosa
corresponent a l’exercici 2024.
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05 –  Dació de compte de l’informe d’intervenció sobre el  resum de control  intern, exercici  2024,  de
l’Ajuntament de Tortosa.

06 – Dació de compte del decret 840/2025, de 14 de març, aprovació del pla pressupostari a mig termini
pel període 2026-2028.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

07 –  Dictamen de proposta d’acord  d’aprovació provisional de la modificació puntual del POUM per tal
d’incorporar la cartografia del sistema nacional de cartografia de zones inundables (SNCZI).

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

08 – Proposta del grup municipal Candidatura d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista (CUP-
AMUNT)  per  instaurar  un  sistema  de  pagament  en  els  punts  de  recàrrega  municipals  per  a  vehicles
elèctrics.

09 – Proposta del grup municipal Candidatura d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista (CUP-
AMUNT) per a la limitació dels habitatges d’ús turístic.

10 – Proposta del grup municipal Junts per Tortosa–Compromís Municipal (CM) per facilitar la sol·licitud i la
justificació de les subvencions de l’Ajuntament de Tortosa.

II. PART NO RESOLUTIVA

11 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:

a) Extractes Junta de Govern Local:

- 08/2025, de 17/02/2025 - ordinària.
- 09/2025, de 24/02/2025 - ordinària.
- 10/2025, de 03/03/2025 - ordinària.
- 11/2025, de 10/03/2025 - ordinària.
- 12/2025, de 06/03/2025 - extraordinària i urgent.
- 13/2025, de 12/03/2025 - extraordinària i urgent.
- 14/2025, de 17/03/2025 - ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 278/2025 a la 624/2025.

12 – Informes de l’Alcaldia. 

13 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA
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01 - APROVACIÓ, SI S'ESCAU, DE LES SEGÜENTS ACTES:

• EXTRAORDINÀRIA 01/2025, DE 10 DE GENER.
• ORDINÀRIA 02/2025, DE 13 DE GENER.
• EXTRAORDINÀRIA 03/2025, DE 28 DE GENER.
• ORDINÀRIA 04/2025, DE 3 DE FEBRER.
• ORDINÀRIA 05/2025, DE 3 DE MARÇ.

*-*-*

El consistori,  per unanimitat de tots els membres presents a la sessió,  acorda aprovar-les i  ordenar la
transcripció al llibre d’actes. 

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD RELATIVA AL III PLA D’IGUALTAT DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA
2025-2029.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«
Identificació de l’expedient

Àrea de Serveis Centrals. Departament de Recursos Humans.
Expedient: 2023-RRH-C0529-000001.
Assumpte: III Pla d’Igualtat de l’Ajuntament de Tortosa.

Document: S-2025-RRH-000159.
Assumpte: Proposta RRH acord CI GM, d’aprovació. 

I. FONAMENTS DE DRET

1. Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva de dones i homes (modificada pel 
Reial decret llei 6/2019, d’1 de març, de mesures urgents per a garantir la igualtat de tracte i  
d’oportunitats entre dones i homes a treball i l’ocupació.)

2. Llei 17/2015, de 21 de juliol, d’igualtat efectiva  de dones i homes.
3. Llei 39/2015, d’1 d’octubre, de procediment administratiu comú de les administracions públiques
4. Reial decret legislatiu 2/2015, de 23 d’octubre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de l’Estatut

dels treballadors.
5. Reial   decret legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, pel  qual s’aprova el  text  refós de la Llei  de  

l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic.
6. Reial decret llei 6/2019, de l’1 de març, de mesures urgents per garantir la igualtat de tracte i  

d’oportunitats entre dones i homes al treball i l’ocupació.
7. Reial  decret  legislatiu 5/2000, de 4 d’agost,  pel  qual  s’aprova el  text  refós  de la  Llei  sobre  

Infraccions i Sancions en l’Ordre Social.
8. Llei 17/2020, de 22 de desembre, de modificació de la Llei 5/2008, del dret de les dones a  

eradicar la violència masclista.
9. Llei 19/2020, del 30 de desembre, d’igualtat de tracte i no discriminació.
10. Llei Orgànica 10/2022, de 6 de setembre, de garantia integral de la llibertat sexual.
11. Llei 31/1995, de 8 de novembre, de Prevenció de Riscos Laborals.
12. Llei 4/2023, de 28 de febrer, per la igualtat real i efectiva de les persones trans i per la garantia 

dels drets de les persones LGTBI.
13. II  Acord / Conveni  col·lectiu  regulador de les  condicions de treball  del  personal  municipal  de  

l’Ajuntament de Tortosa.
14. La Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva de dones i homes
15. Reial decret 901/2020, de 13 d’octubre, pel qual es regulen els plans d’igualtat i el seu registre i 

es modifica el Reial decret 713/2010, de 28 de maig, sobre registre i dipòsit de convenis i acords 
col·lectius de treball.

16. Reial decret 902/2020, de 13 d’octubre, d’igualtat retributiva entre dones i homes.
17.       La Llei 17/2015, de 21 de juliol, d’igualtat efectiva de dones i homes
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18.       La Llei 11/2014, del 10 d’octubre, per a garantir els drets de lesbianes, gais, bisexuals, transgèneres i
      intersexuals i per erradicar l’homofòbia, la bifòbia i la transfòbia

19. La Llei 5/2008, del 24 d’abril, del dret de les dones a eradicar la violència masclista, modificada 
per la Llei 17/2020, del 22 de desembre.

II. FETS I ANTECEDENTS

1. La igualtat entres homes i dones, en tots els àmbits, és un principi jurídic universal recollit en una pluralitat
de textos legals internacionals sobre drets humans aprovats per molts organismes diferents i ratificats per un
munt d'Estats. 

Aquests drets i principis són essencials i necessaris per tal de poder construir una societat més justa i neutral
eradicant tota discriminació per raó de sexe, entre d'altres. 

2.  Els plans d'igualtat són un conjunt ordenat de mesures, adoptades després de fer un diagnòstic de
situació,  tendents  a  assolir  la  igualtat  de  tracte  i  d'oportunitats  entre  dones  i  homes  i  a  eliminar  la
discriminació per raó de sexe a l'empresa.

3.  Els  plans  d'igualtat  fixen  els  objectius  concrets  d'igualtat  que  s'han  d'assolir,  les  estratègies  i  les
pràctiques que s'han d'adoptar per a la seva consecució, així com l'establiment de sistemes eficaços de
seguiment i avaluació dels objectius fixats.

4.  El Pla d'Igualtat d'aquesta corporació té com a objectiu ser un instrument per a treballar la igualtat de dones
i homes. Hem de tenir present que quan parlem del Pla d'Igualtat no només fem referència al col·lectiu de les
dones sinó a tots aquells col·lectius que pateixen algun tipus de discriminació, com el col·lectiu LGTBIQ+.

5.  El Ple municipal va aprovar, en sessió de data 1 d’abril de 2019, el II Pla d’Igualtat de l’Ajuntament de
Tortosa.

6.  Vista la resolució d’alcaldia 3726/2023, de data 24 d’octubre, per la qual s’acorda l’inici de l’expedient
per tal de procedir a l’elaboració del III Pla d’Igualtat entre dones i homes de l’Ajuntament de Tortosa.

7.   Vistes les actes de la Comissió Negociadora del III Pla d’Igualtat, i concretament l’acta 2/2025, de 12
de març, en la qual s’aprova el III Pla d’Igualtat de l’Ajuntament de Tortosa 2025-2029, segons document
annex.

III. PROPOSTA

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de
31 de març de 2025.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar els següents ACORDS:

PRIMER.- Aprovar  el  III  Pla  d’Igualtat  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  2025-2029,  segons  document  que
s’annexa.

SEGON.- Publicar un anunci d’aquest acord al Butlletí Oficial de la Província i el text íntegre a la web.

TERCER.- Publicar el text íntegre al registre i dipòsit de convenis col·lectius, acords col·lectius de treball i
plans d'igualtat (REGCON), d'acord amb el que disposa el Reial decret 901/2020, de 13 d'octubre, pel qual
es regulen els plans d'igualtat i el seu registre i es modifica el Reial decret 713/2010, de 28 de maig, sobre
registre i dipòsit de convenis i acords col·lectius de treball.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem al segon punt de l'ordre del dia. És el dictamen de proposta d'acord relativa al III Pla d'Igualtat de
l'Ajuntament de Tortosa del 2025 al 2029. Una proposta necessària que s'havia de portar a terme per part
de l'Ajuntament i que per explicar-la té la paraula la regidora Mar Lleixà, d'Igualtat i Feminismes.”
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Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies, alcalde, regidores i regidors, i tothom que avui ens escolta. Avui portem a aprovació el III Pla
d'Igualtat de l'Ajuntament per al període 2025-2029. Un pla que calia aprovar perquè l'anterior va ser
aprovat al ple de l'any 2019 i va caducar l'any 2021, posant en perill algunes subvencions que tenen com
a requisit disposar del pla d'igualtat vigent. Tot i que l'anterior govern va incoar un expedient l'any 2021,
quan vam arribar al govern ens vam trobar amb la realitat, que era que no s'havia fet cap tràmit per tirar
endavant el pla d'igualtat. Hi  havia un expedient incoat amb dos pressupostos de l'any 2021. I va ser
l'octubre del 2023 quan l'actual govern vam activar els tràmits per poder adjudicar el contracte menor a
una empresa. Mesos després es va constituir la comissió negociadora de la que en formen part tècnics de
l'Ajuntament, i també representants sindicals.

Després de diferents reunions es va compartir i consensuar des de la diagnosi feta a partir de tota l'anàlisi
documental, l'anàlisi estadística, les entrevistes i grups focals fets amb la plantilla. I amb totes aquestes
dades es  va  elaborar  el  pla  que es  concreta amb nou àrees d'actuació  amb objectius  estratègics  de
cadascuna  de  les  àrees,  i  accions  concretes  que  inclouen  l'avaluació  i  també  el  seguiment.  I  que
evidentment inclou un calendari de planificació, seguiment i avaluació, tant anual com final de l'esmentat
pla. 

Les nou àrees són: la cultura institucional; condicions laborals; contractació, formació i infrarepresentació
femenina; formació; retribucions; corresponsabilitat; assetjament sexual i per raó de gènere; salut laboral
amb perspectiva de gènere i comunicació amb perspectiva de gènere. És un pla que es concreta amb un
seguit  de 26 accions.  I  evidentment també es tracta d'un document viu i  que serà fonamental el  seu
seguiment i avaluació de la implementació d'aquestes 26 mesures amb l'objectiu de promoure la igualtat
real entre homes i dones a l'administració municipal que es desenvoluparà durant els pròxims quatre anys.
Un  pla  que  reforça  el  compromís  d'este  Ajuntament  amb  la  igualtat  de  gènere,  garanteix  que  no  es
produeixi cap discriminació per raó de gènere, facilitant el desenvolupament de les carreres professionals
de totes les treballadores i treballadors,  i fomenta la corresponsabilitat.

Un pla que ha estat possible pel treball de moltes persones implicades, per la qual cosa vull agrair la tasca
dels membres de la comissió negociadora i de totes aquelles persones que hi han col·laborat, com també a
través de les enquestes i les entrevistes fetes. El III Pla d'Igualtat 2025-2029 va ser aprovat per la comissió
negociadora  el  passat  12  de  març,  i  el  31  de  març  es  va  dictaminar  favorablement  a  la  Comissió
informativa de Governança Municipal, i avui el portem aquí per sotmetre'l a votació del ple perquè pugui
ser efectiu. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies. Té la paraula la senyora Alberich, en representació del grup municipal de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies,  alcalde,  regidors,  regidores.  Un  pla  d'igualtat  té  l'objectiu  de  lluitar  contra  totes  aquelles
pràctiques que perpetuen la desigualtat entre els homes i les dones i impulsa  canvis reals i profunds en la
societat  i  l'administració.  Les dones a Catalunya continuem enfrontant-nos a múltiples  desigualtats en
l'àmbit laboral. Pel que fa a la bretxa salarial continuem cobrant un 20% menys que els homes de manera
generalitzada.  Les  dones  ocupem  gairebé  el  85%  dels  contractes  a  temps  parcial,  sovint  per
responsabilitats de cura de persones dependents.  De fet,  un 47% de les dones modifiquem la nostra
carrera  professional  en  ser  mares,  en  comparació  amb només un  8% dels  homes.  Un altre  exemple
d'aquesta falta de corresponsabilitat és que el 92,26% de les excedències per tenir cura de fills o familiars
a Catalunya són sol·licitades per les dones, la qual cosa acaba afectant la trajectòria professional i els
ingressos futurs com les pensions. De fet, la bretxa de gènere en les pensions és del 32,7%, la qual cosa
indica que les desigualtats laborals s'arrosseguen fins a la jubilació. 

Aquests  serien  alguns  dels  exemples  que  posen  de  manifest  la  necessitat  d'implementar  polítiques
efectives que promouen la igualtat en el mercat de treball i, en este cas també, dins de l'administració. Ara
bé, com sempre hem defensat i exigit des de la CUP, un pla d'igualtat no hauria de ser només un document
administratiu per complir  amb l'expedient,  com ens sembla que ho ha estat fins ara. Un pla d'igualtat
hauria  de  ser  un  instrument  transformador  que  impulsa  canvis  reals  en  l'organització  interna  de
l'Ajuntament, i promou la igualtat efectiva entre els homes i les dones en tots els àmbits. I això implica
destinar-hi tant sí com no recursos. De fet, revisant la diagnosi del pla veiem com malgrat este ser el tercer
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pla que s'aprovarà no s'ha avançat el suficient en alguns aspectes, i es detecten les mateixes mancances
que en anteriors diagnosis. 

Per començar, volem destacar la dada que solament el 40% de les treballadores i treballadors enquestats
de  l'Ajuntament  creuen  que  gràcies  a  l'aprovació  del  pla  d'igualtat  es  produiran  millores  dins  de
l'Ajuntament. Això ens porta a extreure dues possibles conclusions: o que hi ha un desconeixement i falta
de sensibilització sobre aquest  tema, o que existeix  escepticisme o desconfiança envers l'eficàcia real
d'este tipus de polítiques, causada, segurament, per experiències prèvies en què no s'han complert les
promeses o no s'han fet accions insuficients o bé les dues coses alhora. Aquesta dada posa de relleu la
necessitat d'un compromís explícit i ferm per part del govern municipal tot garantint recursos, formació i
mesures efectives que reforcen la credibilitat del pla, per demostrar que aquest pla no és només una
declaració d'intencions sinó una eina real de transformació.

D'altra  banda,  sis  anys  després  de  l'aprovació  de  l'anterior  pla  continuem  identificant  departaments
feminitzats  i  departaments  masculinitzats,  confirmem  l'existència  de  segregació  horitzontal  dins  de
l'Ajuntament.  També es detecta major  infraocupació de les dones,  és a dir,  que pertanyen a un grup
professional inferior al que els corresponia per estudis, i una altra assignatura pendent després de sis anys
de l'aprovació de l'anterior pla és la formació. La diagnosi és clara en això, i cito textualment «L'Ajuntament
realitza poques formacions i no té en compte la perspectiva de gènere en estes formacions. El nombre de
persones que han realitzat formacions en igualtat de dones i homes és baix, i els homes s'han format molt
menys que les dones.» Potser per això es detecten indicadors de resistència internes a la incorporació
d'una perspectiva feminista i igualitària a l'Ajuntament. I en este sentit ens preocupa especialment la falta
de perspectiva de gènere de la policia local, àrea altament masculinitzada. Per posar un exemple, segons
la diagnosi, un percentatge elevat dels homes que treballen a la policia local pensen que les dones tenen
més oportunitats laborals. I aquí interpel·lem directament el regidor de Seguretat i la regidora d'Igualtat.
Tenim un problema a la policia local i esperem que s'apliquin mesures urgents. Unes altres dades que
demostren, lamentablement,  el que la CUP sempre hem assenyalat és que els plans es queden dins d'un
calaix després que s'aprovin al ple. De fet, són les dades que fan referència al protocol d'assetjament.
Només el 20% del personal coneix el protocol contra l'assetjament sexual a l'Ajuntament. De fet, només la
meitat de les persones sabrien a qui dirigir-se. Un pla d'este tipus és totalment ineficient si no socialitza
correctament  i  els  protocols  i  canals  de  denúncia  són  clars  i  es  coneixen  per  la  majoria  de  les
treballadores. Per anar acabant, la CUP votarem a favor d'este pla. Es tracta d'un pla més ambiciós i millor
elaborat que l'anterior, però si no hi ha un compromís real d'este govern per tirar-lo endavant i destinar-hi
recursos, i això passa per tenir un agent d'igualtat dins de l'Ajuntament com assenyala el mateix pla, ens
trobarem d'aquí  a  quatre  anys  en  la  mateixa  situació.  Cal  que  l'Ajuntament  sigui  exemplificant  en la
implementació d'este pla d'igualtat perquè quan un ajuntament adopta pràctiques igualitàries esdevé un
referent per a altres institucions, empreses i entitats locals, i això contribueix a impulsar canvis més amplis
en la societat, per  ampliar l'impacte positiu del pla més enllà de la pròpia administració. La coherència
entre discurs i accions és essencial per generar confiança i fomentar una cultura institucional feminista
que projecti que la idea d'igualtat no és només un principi teòric sinó una realitat que es pot i s'ha de posar
en pràctica dia a dia.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, moltes gràcies, senyora Alberich. El grup de Junts per Tortosa no demana la paraula. Entenc que
s'aprova.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

03 –  DACIÓ  DE  COMPTE  DE  L’INFORME  SOBRE  L’ESTABILITAT  PRESSUPOSTÀRIA,  LA  SOSTENIBILITAT
FINANCERA I EL COMPLIMENT DE LA REGLA DE LA DESPESA DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA I EL SEU
GRUP DE CONSOLIDACIÓ CORRESPONENT AL QUART TRIMESTRE DE 2024.

L’alcalde, Sr.  Jordi Jordan Farnós, dona compte al Ple de l’informe sobre l’estabilitat pressupostària,  la
sostenibilitat financera i el compliment de la regla de la despesa de l’Ajuntament de Tortosa i el seu grup
de consolidació corresponent al quart trimestre de 2024.
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*-*-*

El Ple en resta assabentat.

04 – DACIÓ DE COMPTE DE L’APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT DE
TORTOSA CORRESPONENT A L’EXERCICI 2024.

L’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, dona compte al Ple de l’aprovació de la liquidació del Pressupost de
l’Ajuntament corresponent a l’exercici 2024, expedient 2025-INT-E0110-000001.

*-*-*

El Ple en resta assabentat.

05 –  DACIÓ DE COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ SOBRE EL RESUM DE CONTROL INTERN, EXERCICI
2024, DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA.

L’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, dona compte al Ple de l’informe d’intervenció sobre el resum de control
intern, exercici 2024, de l’Ajuntament de Tortosa.

*-*-*

El Ple en resta assabentat.

06 – DACIÓ DE COMPTE DEL DECRET 840/2025, DE 14 DE MARÇ, APROVACIÓ DEL PLA PRESSUPOSTARI A
MIG TERMINI PEL PERÍODE 2026-2028.

L’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, dona compte al Ple del decret 840/2025, de 14 de març, d’aprovació del
pla pressupostari a mig termini pel període 2026-2028, expedient 2025-ASC-E0701-000001.

*-*-*

El Ple en resta assabentat.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

07 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD  D’APROVACIÓ PROVISIONAL DE LA MODIFICACIÓ PUNTUAL DEL
POUM PER TAL D’INCORPORAR LA CARTOGRAFIA DEL SISTEMA NACIONAL DE CARTOGRAFIA DE ZONES
INUNDABLES (SNCZI).

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

“Vist que aquest Ajuntament de Tortosa va aprovar inicialment en sessió plenària celebrada en data 8 de
novembre de 2024 la modificació puntual del pla d’ordenació urbanística municipal per tal  d’incorporar la
cartografia del sistema nacional de cartografia de zones inundables (SNCZI).

Vist que durant el període d’exposició pública d’un mes amb la publicació del corresponent edicte al BOPT
núm. CVE-2024-10331 de data 14 de novembre de 2024 i diari de premsa periòdica l’Ebre de data 22 de
novembre de 2024, no s’han presentat al·legacions o reclamacions envers el mateix.

Vist l’informe favorable de la Confederación Hidrográfica del Ebro, de data 27 de febrer de 2025.

Vist l’informe favorable de l’Arquitecta Municipal de data 11 de març de 2025.

Dictaminada  la  present  proposta  en  la  sessió  de  la  Comissió  Informativa  de  Planificació  al  Territori
celebrada en data 31 de març del 2025.

Atès el que disposen els articles 85 i 96 del decret  legislatiu 1/2010 de 3 d’agost pel qual s’aprova el Text
Refós de la llei d'urbanisme, en part modificats per la Llei 3/2012 de 22 de febrer,i l’article 47.2.ll) de la
Llei  7/1985, de 2 d’abril,  reguladora de les bases de règim local,  amb el  vot favorable de la  majoria
absoluta del nombre legal dels membres de la Corporació.
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Al  Ple d’aquest Ajuntament proposo l’adopció del següent A C O R D:

Primer.-  Aprovar provisionalment la modificació puntual  del POUM  per tal d’incorporar la cartografia del
sistema nacional de cartografia de zones inundables (SNCZI).

Segon.- Trametre  l’expedient  complet  a  la  Comissió  d’Urbanisme  de  les  Terres  de  l’Ebre  per  la  seva
aprovació definitiva, si s’escau.”

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem en este cas al punt número 7 de l'ordre del dia, en este cas de l'Àrea de Planificació del Territori.
Estem parlant  del  dictamen de proposta  d'acord d'aprovació  provisional  de la  modificació puntual  del
POUM per tal d'incorporar la cartografia del Sistema Nacional de Cartografia de Zones Inundables. Per
explicar breument el punt té la paraula la regidora d'Urbanisme, la senyora Pilar Caballé.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies. El passat 8 de novembre vam aprovar en este plenari de forma inicial esta modificació puntual
del Pla d'Ordenació Urbanística per incorporar-hi  la cartografia del Sistema Nacional  de Cartografia de
Zones Inundables. Va estar exposat durant un mes sense cap mena d'al·legació o reclamació. Després de
rebre l'informe favorable per part de la Confederació Hidrogràfica de l'Ebre i vist l'informe de l'arquitecte
municipal,  els  dos punts que portem a aprovació són: primer,  l'aprovació provisional de la modificació
puntual  del  POUM per  tal  d'incorporar-hi  la  cartografia  del  Sistema Nacional  de  Cartografia  de Zones
Inundables, i trametre l'expedient complet a la Comissió Territorial d'Urbanisme de les Terres de l'Ebre per
a la seva aprovació definitiva si escau.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, el  grup municipal de la CUP no demana la paraula. Sí que la demana la Sra. Roigé, té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies, alcalde, regidors i regidors.  El  passat mes de novembre, com s'ha dit, es portava l'aprovació
inicial en este plenari, després de l'exposició al públic sense que hi hagi hagut al·legacions, es procedeix a
l'aprovació provisional per tal que la Generalitat faci la definitiva. Un pas més que ens ha de permetre
poder continuar la tramitació que acabarà permetent ubicar l'hospital a Tortosa als terrenys adquirits pel
nostre govern, el passat mandat. Però no només això, sinó també el fet de poder créixer com a ciutat i per
tal  de tenir  un futur  també com a ciutat,  i  poder  créixer  pel  que fa a diferents equipaments,  acollint
equipaments, i també créixer com a territori, com a ciutat, en definitiva, tindre futur Tortosa, com a tal. I
amb això vull recordar el que deia la mateixa Comissió Territorial d'Urbanisme en aquest informe previ a
l'aprovació inicial, que ens deia que si mirem els sòls considerats útils el dia d'avui a Tortosa per poder
ubicar equipaments i preveure el desenvolupament del municipi, el 99% dels sòls útils estan afectats per
flux preferent. I a banda, l'informe també fa constar que tenim un ampli percentatge de sòl urbanitzable
amb presència de pendents, que superen el 20%, que són el que ens caracteritza també la nostra ciutat, i
que, per tant, no s'hi poden ubicar equipaments, i tenint en compte que el 100% del sòl classificat com a
urbanitzable  es  troba a l'àrea  central  de Tortosa,  l'únic  lloc  on es  poden ubicar  els  equipaments  i  el
creixement de la ciutat,  això no ho dic jo, ho diu la Comissió Territorial d'Urbanisme, és aquell afectat pel
flux preferent, però que en definitiva el que fa és reconèixer este règim especial, un règim especial que,
com diu la Comissió, permetrà també poder ubicar aquests equipaments, i que, en definitiva, tindré futur,
com  he  dit,  com  a  ciutat,  i,  per  tant,  acollir  no  només  l'equipament  de  l'hospital  sinó  la  resta
d'equipaments.

Esperem que, ara ja, el següent pas sigui portar a terme la segona modificació del planejament, un cop
rebuts els documents que s'estan tramitant, i que, per tant, ja no hi hagi més excuses per tal d'ubicar
l'hospital  a Tortosa, al nucli  de Tortosa, als llocs on poden tenir una llicència de forma immediata del
Govern de la Generalitat, i que, per tant, no hi hagi més excuses de ningú per tal que sigui una realitat com
més prompte millor.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies,  senyora  Roigé.  Sobre  el  que vostè  ha  dit,  reafirmar  el  fet  que el  que estem  ara  portant  a
aprovació és l'aprovació provisional de la modificació del POUM per incorporar-hi tot el Sistema Nacional de
Cartografia de Zones Inundables que és el que mos va demanar la Comissió d'Urbanisme per fer possible
que el municipi de Tortosa entri a ser règim especial. Això no vol dir de facto que malauradament ens
permeti  tirar  endavant  la  construcció  d'un  equipament  com  el  que  és  un  nou  hospital  dins  del  flux
preferent, sempre que no es demostre l'excepcionalitat entre altres qüestions. En tot cas el que estem fent
és un pas més  per  facilitar  que Tortosa,  fruit  dels  diferents  informes  que hem demanat  per  part  de
l'Ajuntament, i fruit de la seva morfologia poguéssim entrar en este règim especial, i després continuarem
amb este i amb altres temes, treballant conjuntament amb la Generalitat per fer possible evidentment
totes aquelles mesures necessàries per a tots els equipaments, sigui dins del flux preferent o en altres
zones del nostre municipi. Entenc que s'aprova.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

08 – PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CANDIDATURA  D’UNITAT  POPULAR  TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA (CUP-AMUNT) PER INSTAURAR UN SISTEMA DE PAGAMENT EN ELS PUNTS DE RECÀRREGA
MUNICIPALS PER A VEHICLES ELÈCTRICS.

Se sotmet  a debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup Municipal  de  Candidatura  d’Unitat
Popular Tortosa–Alternativa Municipalista:

“Tortosa disposa de quatre estacions de recàrrega per a vehicles elèctrics. Dels quatre punts de recàrrega,
un,  el  del  carrer  Barcelona,  és gestionat  pel  Consell  Comarcal  del  Baix Ebre,  i  els  altres  tres  van ser
instal·lats i  es gestionen de forma municipal.  Des de la seva instal·lació s’ha mantingut un sistema de
gratuïtat per als usuaris, tot i que, el punt de recàrrega gestionat pel Consell Comarcal del Baix Ebre serà
de pagament a partir de l’1 d’abril.

Les tres estacions de recàrrega instal·lades per l’ajuntament van tenir un cost de 45.000 € per cada punt,
el que va suposar una inversió inicial de 135.000 €. A aquesta despesa inicial s'afegeixen costos recurrents
que  l'Ajuntament  continua  assumint  anualment,  i  que  són  significatius.  Concretament,  el  cost  de
manteniment d’aquests punts ascendeix a uns 10.000 euros anuals, destinats a reparacions, revisions
periòdiques i substitució d'elements desgastats o avariats. A més, cal considerar el cost energètic derivat
de la gratuïtat del servei, que implica un cost afegit d'aproximadament 10.000 euros anuals en electricitat
per a l’Ajuntament.

Per  tant,  l’Ajuntament  de  Tortosa  està  destinant  al  voltant  de  20.000  euros  cada  any,  només  en
manteniment i  energia,  a subvencionar de manera gratuïta la càrrega de vehicles elèctrics particulars.
Aquesta despesa resulta difícilment justificable quan tenim en compte que el preu mitjà de compra d'un
cotxe  elèctric  supera  notablement  el  d'un  vehicle  convencional,  amb  una  mitjana  de  62.428  euros,
clarament inaccessible per a gran part de la població treballadora. Així, aquest model de subvenció pública
acaba beneficiant un sector minoritari de la població que disposa d’un poder adquisitiu alt, ja que com
apunta l’informe de l’observatori DESC, Qui es pot permetre un cotxe elèctric a Catalunya?, la mitjana de
persones treballadores de Catalunya no poden fer al canvi del cotxe de combustió a l’elèctric, perquè les
quotes de pagament dels nous vehicles superen el 10-15% del salari net.

A  més,  aquesta  gratuïtat  i  manca  de  regulació  ha  generat  una  sèrie  de  conseqüències  negatives
addicionals, com la saturació dels punts de recàrrega, avaries freqüents i l'ús abusiu per part de certs
sectors, especialment dels taxis elèctrics, que es beneficien sense cap cost.

Per  aquests  motius,  resulta  necessari  i  urgent  repensar  el  model  de  gestió  dels  punts  de  recàrrega
municipals, apostant per un règim de pagament, tal com recomana l’Associació Catalana de Municipis des
de  fa  tres  anys  als  ajuntaments  adherits,  que  garanteixi  la  sostenibilitat  econòmica  del  servei,  una
distribució  més  justa  dels  recursos  públics  i  un  ús  responsable  i  equitatiu  de  les  infraestructures
municipals.
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D’altra banda, el COPATE a través del projecte Smart Rural Ebreterritori - Electromobilitat, instal·larà com a
mínim un carregador més al municipi que serà de gestió municipal després de la seva instal·lació. Per tant,
és un bon moment per instaurar un sistema de pagament, que implicaria regular i controlar millor l’ús
abusiu del servei, i per l’altra, permetria destinar els ingressos obtinguts al manteniment necessari per a
garantir un servei òptim per als usuaris.

Per tot això, el Ple de l’Ajuntament de Tortosa ACORDA:

PRIMER:  Implantar  un sistema de pagament  per  ús  als  punts  de recàrrega municipals  per  a vehicles
elèctrics per garantir un ús equitatiu i responsable del servei.

SEGON: Destinar els ingressos generats a finançar íntegrament el manteniment i cost energètic de la xarxa 
de punts de recàrrega municipal.

TERCER: Regular clarament l’ús d’aquests punts amb criteris horaris i d’accés, així com establir sancions 
per usos incívics o abusos del servei.

QUART: Garantir la transparència en la gestió econòmica d’aquest servei, amb la publicació periòdica dels
ingressos, costos de manteniment i inversions associades.”

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I passem ara al punt número 8 de l'ordre del dia que, en este cas, ja estem a les propostes dels grups
municipals. La primera és una proposta del grup municipal de candidatura d'Unitat Popular - Alternativa
Municipalista (CUP-AMUNT), per instaurar un sistema de pagament en els punts de recàrrega municipals
per a vehicles elèctrics. Té la paraula la senyora Alberich per fer la presentació de l'esmentada moció.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. Tortosa disposa de quatre estacions de recàrrega per a vehicles elèctrics. Dels quatre punts de
recàrrega, un del carrer Barcelona esta gestionat pel Consell Comarcal del Baix Ebre, i els altres tres van
ser instal·lats i es gestionen de forma municipal. Des de la seva instal·lació s'ha mantingut un sistema de
gratuïtat per als usuaris tot i que el punt de recàrrega gestionat pel Consell Comarcal del Baix Ebre serà de
pagament a partir de l'1 d'abril. Les tres estacions de recàrrega instal·lades per l'Ajuntament van tenir un
cost de 45.000 € per cada punt,  cosa que va suposar una inversió inicial  de 135.000 €. I a aquesta
despesa inicial  s'afegeixen costos recurrents que l'Ajuntament continua assumint  anualment  i  que són
significatius. Concretament, el cost de manteniment d'aquests punts ascendeix a uns 10.000 € anuals
destinats a reparacions, revisions periòdiques i substitució d'elements desgastats o avariats, i a més cal
considerar el cost energètic derivat de la gratuïtat del servei, que implica un cost afegit aproximadament de
10.000 € anuals en electricitat per a l'Ajuntament.  Per tant,  l'Ajuntament de Tortosa està destinant al
voltant de 20.000 € cada any només en manteniment i energia a subvencionar de manera gratuïta la
càrrega de vehicles elèctrics particulars. Esta despesa resulta difícilment justificable quan tenim en compte
que el preu mitjà d'una compra d'un cotxe elèctric supera notablement el d'un vehicle convencional amb
una mitjana de 62.428 euros, clarament inaccessible per gran part de la població treballadora. Així, aquest
model de subvenció pública acaba beneficiant un sector minoritari de la població que disposa d'un poder
adquisitiu alt, ja que, com apunta l'informe de l'Observatori DESK, Qui es pot permetre un cotxe elèctric a
Catalunya?,  la  mitjana de les persones  treballadores a Catalunya no podem fer  el  canvi  del  cotxe  de
combustió a elèctric perquè les quotes de pagament dels nous vehicles superen entre el 10% i el 15% del
salari net.

A més, esta gratuïtat i manca de regulació ha generat una sèrie de conseqüències negatives addicionals
com  la  saturació  dels  punts  de  recàrrega,  avaries  freqüents,  i  l'ús  abusiu  per  part  de  certs  sectors,
especialment dels taxis elèctrics que se’n beneficien sense cap cost. Per aquest motiu resulta necessari i
urgent  repensar  el  model  de  gestió  dels  punts  de  recàrrega  municipals,  i  apostar  per  un  règim  de
pagament  tal  com recomana  l'Associació  Catalana de Municipis  des  de fa  tres  anys  als  ajuntaments
adherits,  que garanteixi  la  sostenibilitat  econòmica del servei,  una distribució més justa dels recursos
públics, i un ús responsable i equitatiu de les infraestructures municipals.  D'altra banda, el COPATE, a
través del projecte Smart Rural Ebreterritori Electromobilitat instal·larà com a mínim un carregador més al
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municipi que serà de gestió municipal després de la seva instal·lació. Per tant, és un bon moment per
instaurar un sistema de pagament que implicaria regular i  controlar millor l'ús abusiu del servei,  i,  per
l'altra, permetria destinar els ingressos obtinguts al manteniment necessari per garantir un servei òptim
per als usuaris. Per tot això, el ple de l'Ajuntament de Tortosa acorda: implantar un sistema de pagament
per  a  ús  als  punts  de  recàrrega  municipals  per  a  vehicles  elèctrics,  per  garantir  un  ús  equitatiu  i
responsable  del  servei;  destinar  els  ingressos  generats  a  finançar  íntegrament  el  manteniment  i  cost
energètic de la xarxa de punts de recàrrega municipal; regular clarament l'ús d'aquests punts amb criteris
horaris i d'accés, així com establir sancions per usos incívics o abusos del servei, i garantir la transparència
en la gestió econòmica d'este servei amb la publicació periòdica dels ingressos, costos de manteniment i
inversions associades.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé. Moltes gràcies. Iniciem el torn dels diferents grups municipals. Té la paraula, en representació el
grup municipal d'Esquerra Republicana, la senyora Mar Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies, alcalde. Avui debatem una moció presentada pel grup de la CUP per instaurar el sistema de
pagament  en  els  punts  de  recàrrega  municipal  per  a  vehicles  elèctrics.  El  grup  d'Esquerra  Tortosa
manifestem l'acord amb la proposta per diferents raons, entre elles per garantir la sostenibilitat econòmica
del servei, per distribuir de forma justa els recursos públics que són de tota la ciutadania, i per fomentar un
ús responsable i equitatiu dels mateixos punts de recàrrega, que actualment, com ja s'ha dit, són tres però
que ben aviat s'incrementaran sumant el nou carregador per a vehicles que s'instal·larà el COPATE a través
del programa Smart Rural. 

Vivim en una època de transició energètica on la necessitat de reduir les emissions de gasos d'efecte
hivernacle ha de ser una prioritat. Promoure l'ús de vehicles elèctrics és una de les maneres de contribuir
amb la instal·lació de punts de recàrrega amb un sistema de pagament, estem, per una banda, facilitant
l'accés  als  vehicles  elèctrics,  i  també  estem  ajudant  a  crear  una  infraestructura  essencial  per  al
desenvolupament d'una mobilitat sostenible. Implementar un sistema de pagament permetrà mantenir i
finançar l'expansió dels punts de recàrrega. La majoria de ciutats del territori ja tenen punts de pagament.
Un exemple és el punt ubicat al Consell Comarcal de Baix Ebre que des de fa uns dies també ja és de
pagament. Els ingressos poden revertir en finançar el cos energètic, i en el mateix manteniment dels punts
perquè  els  costos  de  manteniment  existeixen  i  sovint  no  han  sigut  tinguts  en  compte.  Els  ingressos
generats pel sistema de pagament poden ser reinvertits en la millora i l'expansió de la xarxa de recàrrega,
així com en altres iniciatives verdes que beneficien Tortosa i els seus ciutadans. 

A  més és  important  considerar  que un sistema de pagament  pot  ajudar a  regular  l'ús  dels  punts  de
recàrrega sense un cost associat, i el risc que els punts siguin ocupats de forma indeguda per vehicles que
no ho necessiten, cosa que limita l'accés als usuaris realment interessats a carregar els seus vehicles, en
usos abusius inclús amb persones de municipis veïns que vinguin a recarregar els seus vehicles perquè els
seus municipis són de pagament, i establir un sistema de pagament ajudarà a garantir que els punts de
recàrrega estiguin disponibles per a aquells que realment ho necessiten, i en volen fer un ús adequat.
Finalment, aquesta proposta és un pas cap a una cultura de responsabilitat ambiental i sostenibilitat, en
pagar per  la recàrrega els ciutadans poden desenvolupar  una consciència més gran sobre el  consum
d'energia  i  l'impacte  ambiental  dels  seus  desplaçaments.  Això  pot  portar  a  una  ciutadania  amb més
compromís amb el medi ambient i amb la reducció de la seva petjada de carboni i regulació de l'espai
públic. Com ja s'ha dit i pels arguments exposats, i perquè compartim la proposta, el grup d'Esquerra votem
a favor de la moció. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Lleixà. Té la paraula al senyor Víctor Grau, en representació del grup municipal de
Movem Tortosa - Partit dels Socialistes de Catalunya.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde, regidores i regidors. La mobilitat elèctrica és una de les grans apostes de present i de
futur.  Els  vehicles  elèctrics  s'estan  imposant  com  la  solució  per  a  la  reducció  de  les  emissions
contaminants,  per a la millora de la qualitat  de l'aire i,  en definitiva, per afrontar els reptes del canvi
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climàtic. A les Terres de l'Ebre com a part d'aquesta transició hem estat impulsant diverses iniciatives per
promoure l'ús dels vehicles elèctrics. Un exemple destacat n'és el Projecte d'Electromobilitat liderat pel
COPATE que permetrà connectar tots els municipis del territori amb una xarxa de punts de recàrrega, i
facilitar així la mobilitat elèctrica entre totes les poblacions de les quatre comarques, 57 en total, incloent
també per primera vegada en projectes estratègics de territori les EMDs.

En  aquest  projecte  el  que  veiem  és  un  clar  exemple  de  com  les  administracions  poden  actuar
conjuntament  per  promoure  una mobilitat  neta  i  sostenible.  A  mesura  que,  òbviament,  augmenten  el
nombre de vehicles elèctrics també ho fa la demanda d'infraestructures de recàrrega. Per això considerem
també la possibilitat d'establir un sistema de pagament públic i accessible als punts de recàrrega, que
permeti garantir la sostenibilitat d'aquestes infraestructures. Aquest sistema no només assegurarà que els
punts de recàrrega es puguin mantenir  a  llarg termini,  sinó que també permetrà  ampliar  la xarxa per
adaptar-se a la creixent demanda. 

El nostre objectiu és que qualsevol ciutadà pugui accedir a aquests serveis, i assegurar que el cost de l'ús
sigui assequible per a tothom, sense que supose una barrera econòmica. Aquesta mesura també ens
permetria  reinvertir  els  ingressos  obtinguts  en  ampliar  la  xarxa  dels  punts  de  recàrrega  en  zones
estratègiques  del  municipi.  A  més,  el  sistema  de  pagament  asseguraria  que  els  punts  de  recàrrega
s'utilitzen de manera responsable i eficient, i evitar així el mal ús i garantir la seva disponibilitat a tots els
barris.  Des  del  grup  municipal  Movem Tortosa  -  Partit  dels  Socialistes  de Catalunya  votarem a  favor
d'aquesta moció perquè estem plenament convençuts que el vehicle elèctric és una part fonamental de la
mobilitat del futur. I que necessitem continuar invertint en infraestructures que siguin eficients, accessibles
i sostenibles. Així garantirem un municipi i un territori més nets, més innovadors i, sobretot, més preparats
per afrontar els reptes del segle XXI. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Grau. Té la paraula la senyora Anna Rehues, en representació del grup municipal
de Junts per Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Rehues

“Moltes gràcies.  Bona tarda,  regidores i  regidors.  Des del  nostre  grup municipal  considerem pertinent
contextualitzar l'origen i la finalitat d'aquests punts de recàrrega sobre els que avui debatem a proposta del
grup municipal  de la  CUP.  Durant  els mandats anteriors,  sota el  lideratge del  nostre partit,  Junts  per
Tortosa, es va impulsar la creació d'una xarxa de punts de recàrrega amb l'objectiu d'incentivar l'ús de
vehicles  elèctrics  i  promoure  una  mobilitat  més  sostenible.  Esta  iniciativa  es  va  materialitzar  en  la
instal·lació de diversos punts estratègics a la ciutat, tant a l'avinguda de la Generalitat, davant del Parc
Teodor González, com al carrer Alcanyís, al costat de l'Estadi i del complex Esportiu WIN, com a la plaça La
Immaculada, davant de la comissaria de la Policia Local.

Aquesta xarxa ha estat ben recollida pels ciutadans com ho demostra l'increment significatiu en l'ús dels
punts de recàrrega, que ha assolit en l'últim any que tenim dades oficials, que és l'any 2022, més de 4.000
connexions. En el moment de la implantació, i sempre amb l'objectiu de promoure aquesta mobilitat més
sostenible, es va considerar pertinent la gratuïtat del servei; i no es va determinar ni un límit horari o de
temps com ara es proposa pel grup municipal de la CUP, donat que fer-ho d'una altra manera hagués
desvirtuat l'objectiu inicial que era incentivar l'ús dels vehicles elèctrics. Des de Junts per Tortosa ja vam
presentar una moció el ple del 4 de novembre de 2024 per continuar ampliant la xarxa d'estacions de
càrrega de vehicles elèctrics al municipi. La finalitat d'aquesta moció era la d'arribar a tots els barris de
Tortosa i als pobles dels Reguers i Vinallop, perquè entenem que és una aposta de futur i que segueix la
línia del que havíem iniciat en anteriors mandats.

Per tant, pel que fa a la proposta actual de la CUP entenem que la decisió d'implementar un sistema de
pagament  als  punts  de recàrrega és  una qüestió  de caràcter  polític  que correspon valorar  i  decidir  a
l'actual equip de govern, ja que considerem que aquesta decisió ha de ser presa en funció de les prioritats i
les línies d'actuació respecte a la política de mobilitat i sostenibilitat de la nostra ciutat. 

D'altra banda, també voldríem deixar clar que naltros no podríem votar ni a favor ni en contra d'aquesta
moció perquè aquesta no inclou, entre d'altres, quina serà esta proposta de preus públics, ja que a hores
d'ara no els coneixem, i, per tant, ens faltarien dades per valorar. Ara que ja sabem que la moció s'aprovarà
a  favor,  considerem  que  valorarem  i  debatrem  novament  la  nostra  posició  un  cop  coneguem  totes
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aquestes qüestions, com són les relatives als preus públics o les propostes horàries i limitatives d'ús que
es proposen. Així i tot, mentre es prenen aquestes decisions creiem que s'hauria de valorar si és procedent
mantenir  algun  de  gratuït,  com  per  exemple  el  que  està  situat  al  casc antic  tenint  en  compte  tant
l'accessibilitat com l'ús que se'n dona. Per tots aquests motius el nostre grup municipal ha decidit abstenir-
se en aquesta votació. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Rehues. Té la paraula per tancar el debat la senyora Alberich, en representació
del grup municipal de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Des  de  la  CUP  celebrem  que  aprovéssem  avui  esta  moció.  Creiem  necessària  presentar-la  per
implementar  un sistema de pagament per  dos motius principals.  En primer lloc,  perquè este tipus de
polítiques  té  un  impacte  mínim  pel  que  fa  a  la  transició  energètica  i  la  mobilitat  sostenible.  De  fet,
continuar apostant  i  dient a la gent que això va de canviar el  vehicle de combustió al  vehicle elèctric
bàsicament és mantenir un model de societat i desenvolupament que s'ha demostrat inviable, i que ens ha
portat al col·lapse, i les evidències científiques advertixen que això serà totalment inviable perquè tenim
limitades les matèries primeres que implicaria això, i, per altra banda, el consum energètic que suposaria
este canvi perquè el cotxe elèctric crea la il·lusió que és possible un sistema de transport ecològic sense
una dràstica reducció del parc mòbil, i apostar pel transport públic i col·lectiu. I, d'altra banda, també ho
creiem necessari perquè el que s'estava fent, i  creiem que de forma molt poc justificada, era acabant
beneficiant a una minoria privilegiada que és la que es pot permetre la compra d'un vehicle elèctric. Per
tant, creiem que s'estarà gestionant de forma més equitativa i justa els recursos públics amb la integració
d'un sistema de pagament en els punts de recàrrega.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes  gràcies,  senyora  Alberich.  M'ha demanat  la  paraula  el  senyor  Grau que vol  fer  també alguna
consideració. Té la paraula, senyor Grau.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde. Jo crec que és un tema que genera debat i segurament en generarà encara més des del
perfil polític, evidentment, perquè es tracta d'una estratègia i també, evidentment, des d'un vessant tècnic,
però sí que és cert que hi ha una sèrie de consideracions a fer en relació amb aquesta matèria que tenen
una base estrictament de territori. I és obvi que els Terres de l'Ebre tenen una sèrie de consideracions
específiques que ens han de permetre defensar aquest model. En aquest sentit, les Terres de l'Ebre tenen
una baixa densitat de població amb nuclis urbans de mil habitants o menys, on el transport públic de
vegades es fa molt difícil  de combinar, malgrat que hi ha estratègies que s'estan impulsant  des de fa
mesos amb transport adaptat a través dels ens públics. I alhora també hi ha una altra qüestió que no se'ns
ha d'escapar,  i  que també reverteix una mica en aquest discurs de vegades de polarització entre uns
models i els altres. I és aquest element en el qual tenim una capacitat important que és la capacitat de
generar energies alternatives a través de la captació del sòl. Per tant, jo crec que estem davant d'un debat
important, però que no ens pot fer apartar de la necessitat de reduir l'impacte que té sobre la petjada de
carboni i dels motors de combustió. Per tant, segurament dona per a molt de debat però sí que és cert que
hi ha alguns arguments que al territori hauríem de tenir en compte per tal de facilitar la mobilitat entre
municipis. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Grau. Té, ara sí, la paraula a la senyora Alberich per tancar suposo el debat. Té la paraula”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Contestar al  senyor Grau que, evidentment,  nosaltres com a CUP no estem en contra que es puguin
instal·lar punts de recàrrega elèctric, i que no estaríem a favor de vendre a la ciutadania que això és una
mesura transformadora en clau de mobilitat sostenible perquè bàsicament és una mentida. En definitiva,
nosaltres creiem que si  volem promoure la mobilitat sostenible,  ecològica i que no deixa ningú enrere
implica promocionar i invertir en el transport col·lectiu i públic.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies. Per tant, queda aprovada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
abstencions corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (10).

09 – PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CANDIDATURA  D’UNITAT  POPULAR  TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA (CUP-AMUNT) PER A LA LIMITACIÓ DELS HABITATGES D’ÚS TURÍSTIC.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Candidatura d’Unitat Popular
Tortosa–Alternativa Municipalista:

«A ningú se li escapa la crisi de l'habitatge que patim al país, i de la qual Tortosa no n’és una excepció. La
societat està demanant a crits deixar d’especular amb un dret bàsic com és l’habitatge, el dret a tenir
sostre, i ara mateix, l’accés a l’habitatge és un dels factors que determina el risc de patir o no exclusió
social a la nostra societat.

La forma d’accedir a l’habitatge està canviant, i cada cop més persones i famílies solament ho poden fer a
través del règim de lloguer, destinant cada cop una part més grans dels ingressos. L’oferta de lloguer a la
nostra ciutat és insuficient, i mentre tenim pisos buits en mans de grans tenidors, el preu dels lloguers
augmenten i les immobiliàries cada cop demanen més requisits, passant d’un mes a dos o tres de fiança.

Esta  situació  es  veu agreujada per  la  conversió  d'habitatges residencials  en  allotjaments  turístics,  un
fenomen que, a més de reduir l'oferta per a usos residencials, contribueix a una especulació immobiliària
que beneficia inversors externs més que els ciutadans locals.

Les restriccions legislatives, com el Decret Llei  3/2023, han estat una resposta per intentar limitar el
creixement  dels  habitatges turístics en municipis  amb problemes d'accés a l'habitatge.  Estes mesures
preveuen, per exemple, la necessitat d'obtenir una llicència urbanística prèvia i estableixen un límit màxim
de 10 llicències d'HUT per cada 100 habitants. No obstant això, tot i estes iniciatives, la implementació
varia d'un municipi a  l'altre i sovint s'enfronta a retards administratius i a una certa resistència del sector
privat.

El nombre d’habitatges d’ús turístic (HUT) a les Terres de l’Ebre ha augmentat en un 160% en els últims
vuit anys. L’estadística d’establiments turístics TURALL elaborada per la Direcció General de Turisme del
Departament d’Empresa i Treball de la Generalitat de Catalunya revela que entre 2015 i 2023, la regió ha
experimentat una transformació notable en el seu model d’allotjament turístic.

Concretament, Tortosa el 2015 només comptava amb 5 pisos turístics i 28 places, mentre que el 2024 ha
passat a tindre’n 97 amb més de 500 places, i tenint en compte la normativa actual, l’ajuntament podria
arribar a coincidir fins a 3000 llicències, malgrat ser zona de mercat tensionat.

Davant d'este panorama, i  amb l’objectiu d’avançar-nos per evitar l’impacte que pot tenir el creixement
d’habitatges d’ús turístic a la nostra ciutat, es fa necessari un replantejament de les polítiques d'habitatge,
amb restriccions més estrictes al mercat turístic i incentius que afavorisquen la rehabilitació de pisos buits
per destinar-los a usos residencials. Només així es podrà garantir un accés just a l'habitatge per a tots els
ciutadans.

Per tots estos motius, demanem que es debati i es passi a aprovació del Ple els següents:

ACORDS

Primer.- Suspendre l’atorgament de llicències d’habitatges d’ús turístic d’acord amb els articles 73 i 74 del
DECRET LEGISLATIU 1/2010, de 3 d'agost, pel qual s'aprova el Text refós de la Llei d'urbanisme els articles
101-104 del DECRET 305/2006, de 18 de juliol, pel qual s'aprova el Reglament de la Llei d'urbanisme.
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Segon.-  Estudiar i modificar el planejament urbanístic municipal per tal de limitar la presència de pisos
turístics, delimitar zones exclusivament destinades a habitatge residencial, de manera que en aquestes
àrees no es permeti la conversió d’immobles a ús turístic.

Tercer.-  Redactar  una  ordenança  sobre  l’ús  i  limitacions  dels  pisos  turístics  que  inclogui  un  règim
sancionador.

Quart.- Implantar un registre obligatori d'allotjaments turístics a escala municipal per fer un seguiment en
temps real de la seva evolució i garantir el compliment de la normativa.

Cinquè.- Intensificar les inspeccions municipals per detectar allotjaments il·legals, crear un cens d’aquests i
aplicar sancions econòmiques als propietaris que incompleixin la normativa.

Sisè.-  Col·laborar amb plataformes digitals per retirar immediatament els anuncis d'habitatges que operin
sense la llicència corresponent.

Setè.-  Incentivar la conversió inversa oferint incentius (ajudes, reduccions fiscals, subvencions) per a la
conversió d'habitatges destinats a ús turístic en habitatges residencials.

Vuitè.-  Realitzar  campanyes  d’informació  i  sensibilització  sobre  la  importància  de  mantenir  un  parc
d’habitatge equilibrat i incentivar pràctiques responsables que prioritzin l’ús residencial.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I  passem  al  punt  número  9  de  l'ordre  del  dia  que  és  una  altra  proposta  del  grup  municipal  de  la
Candidatura d'Unitat Popular Tortosa - Alternativa Municipalista (CUP-AMUNT), en este cas, per la limitació
dels habitatges d'ús turístics i, per tant, té la paraula la senyora Alberich perquè procedesqui a la seua
defensa.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. A ningú se li  escapa la crisi  d'habitatge que patim al  país,  i  de la qual Tortosa no n'és una
excepció. La societat està demanant a crits deixar d'especular amb un dret bàsic com és l'habitatge, el dret
a tenir sostre. I  ara mateix l'accés a l'habitatge és un dels factors que determina el risc de patir o no
exclusió social a la nostra societat. La forma d'accedir a l'habitatge està canviant, i cada cop més persones
i famílies solament ho poden fer a través del règim de lloguer, destinant-hi cada cop una part més gran
dels ingressos. L'oferta de lloguer a la nostra ciutat és insuficient, i mentre tenim pisos buits en mans de
grans tenidors,  el  preu dels  lloguers  augmenten i  les immobiliàries  cada cop demanen més requisits,
passant d'un mes a dos o tres de fiança.

Esta  situació  es  veu agreujada per  la  conversió  d'habitatges  residencials  en allotjaments  turístics,  un
fenomen que a més de reduir l'oferta per a usos residencials, contribueix a una especulació immobiliària
que beneficia a inversors externs més que a ciutadans locals. Les restriccions legislatives, com el Decret
llei 3/2023, han estat una resposta per intentar limitar el creixement dels habitatges turístics en municipis
amb problemes d'accés a l'habitatge. Estes mesures preveuen, per exemple, la necessitat d'obtenir una
llicència urbanística prèvia i estableixen un límit màxim de 10 llicències d'habitatges d'ús turístic per cada
100 habitants. No obstant això, tot i estes iniciatives, la implementació varia d'un municipi a un altre, i
sovint s'enfronta a retards administratius i a una certa resistència del sector privat. El nombre d'habitatges
d'ús  turístic  a  les  Terres  de  l'Ebre  ha  augmentat  en  un  160%  en  els  últims  8  anys.  L'estadística
d'establiments turístics elaborada per la Direcció General de Turisme del Departament d'Empresa i Treball
de la Generalitat de Catalunya revela que entre 2015 i 2023 la regió ha experimentat una transformació
notable en el seu model d'allotjament turístic. Concretament, Tortosa, el 2015, només comptava amb cinc
pisos turístics i 28 places, mentre que el 2024 ha passat a tindre 97 amb més de 500 places. I tenint en
compte la normativa actual l'Ajuntament podria arribar a concedir fins a 3.000 llicències malgrat ser zona
de mercat tensional. Davant d'este panorama i amb l'objectiu d'avançar-nos per evitar l'impacte que pot
tenir el creixement d'habitatges d'ús turístic a la nostra ciutat, es fa necessari un replantejament de les
polítiques d'habitatge amb restriccions més estrictes al  mercat turístic,  i  incentius que afavorisquen la
rehabilitació de pisos buits per destinar-los a usos residencials. Només així es podrà garantir un accés just
a l'habitatge per a tots els ciutadans. 
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Per estos motius demanem que es debati i es passi a aprovació del ple als següents punts: 

1) Suspendre l'atorgament de llicències d'habitatges d'ús turístic d'acord amb els articles 73 i 74 del
Decret legislatiu 1/2010, de 3 d'agost, pel qual s'aprova el Text refós de la Llei d'Urbanisme, i els
articles 101-104 del Decret 305/2006, del 18 de juliol, pel qual s'aprova el reglament de la Llei
d'Urbanisme; 

2) Estudiar i modificar el planejament urbanístic municipal per tal de limitar la presència de pisos
turístics;  Delimitar zones exclusivament destinades a habitatge residencial,  de manera que en
estes àrees no es permeti la conversió d'immobles a ús turístic; 

3) Redactar  una  ordenança  sobre  l'ús  i  limitacions  dels  pisos  turístics,  que  inclogui  un  règim
sancionador; 

4) Implantar un registre obligatori d'allotjaments turístics a escala municipal per fer un seguiment en
temps reals de la seva evolució i garantir el compliment de la normativa.

5) Intensificar les inspeccions municipals per detectar allotjaments il·legals, i crear un cens d'aquests
i aplicar sancions econòmiques als propietaris que incompleixen la normativa; 

6) Col·laborar  amb plataformes  digitals  per  reiterar  immediatament  els  anuncis  d'habitatges  que
operen sense llicència corresponent; 

7) Incentivar la conversió inversa, i oferir incentius (ajudes, reduccions fiscals, subvencions) per a la
conversió d'habitatges destinats a l'ús turístic en habitatges residencials; 

8) Realitzar  campanyes  d'informació  i  sensibilització  sobre  la  importància  de  mantenir  un  parc
d'habitatge equilibrat i incentivar pràctiques responsables que prioritzin l'ús residencial.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Alberich. Iniciem ara també el torn dels diferents grups municipals. Comencem,
en este cas, amb Esquerra Republicana, i té la paraula la seua portaveu, la senyora Mar Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies. Esta és una moció presentada pel grup de la CUP per a la limitació dels habitatges d'ús turístic,
una qüestió que afecta directament la nostra gent, i que pot arribar a incrementar la crisi d'habitatge que
es viu actualment, i que, sobretot, afecta la gent jove. L'increment dels habitatges d'ús turístic pot influir en
el fet que famílies es vegin obligades a abandonar les seues llars perquè els preus del lloguer es disparen,
per  la  conversió  de  pisos  en  allotjaments  turístics.  Limitar  aquests  habitatges  és  una  mesura  que
considerem imprescindible per assegurar que tots els ciutadans puguin tenir accés a un habitatge digne i
assequible, i segurament hi contribuirà. És important recordar que el Decret llei 3/2023 ens ofereix eines
efectives per regular l'habitatge d'ús turístic, i permetre als ajuntaments poder gestionar aquest fenomen
de manera més eficient.

Tortosa, com moltes altres ciutats, ha viscut un increment d'estos allotjaments els darrers anys segons
dades que ja s'han donat, però sí que vull assenyalar que l'any 2024, que és quan va entrar en vigor el
Decret llei 3/2023, només en consta un al registre, i cap el 2025. Tot i això, evidentment, en el context
actual on l'accés a l'habitatge s'ha convertit en un luxe per a moltes famílies i joves, limitar estos habitatges
és una mesura necessària i que pot influir per garantir que els nostres veïns tinguin accés a un sostre
digne.  Tal  com  estableix  este  decret  llei  els  ajuntaments  afectats  hem  de  modificar  el  planejament
municipal en el termini de cinc anys des de l'entrada en vigor del decret llei, i així ho farem. L'actual govern
tenim com a prioritat les polítiques d'habitatge amb el foment de la rehabilitació, l'impuls a promocions
d'habitatge  social,  també  per  poder  garantir  un  accés  a  habitatges  dignes  i  assequibles,  i,  per  tant,
entenem  que  cal  promoure  l'ordenació  urbanística  necessària  per  conciliar  el  destí  de  determinats
habitatges d'ús turístic amb capacitat de prioritzar les necessitats habitacionals i socials, i cal regular en un
municipi  tensionat  com és Tortosa per  evitar  que s'incrementin  canvis  d'usos d'habitatge permanent  i
habitual a usos turístics, i per evitar l'excessiva concentració en determinades zones, i evitar el trencament
de l'equilibri de l'entorn urbà per una alta concentració dels mateixos.

Així fomentarem una Tortosa més justa, sostenible i respectuosa amb tots els seus habitants, i per tot el
que s'ha exposat, el vot del grup d'Esquerra és a favor de la moció. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Lleixà. Continuem en aquest cas amb el portaveu del grup municipal de Movem
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Tortosa -  Partit dels Socialistes de Catalunya, el senyor Víctor Grau.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde, regidores i regidors. Tortosa és una ciutat viva, amb un patrimoni únic, un entorn natural
privilegiat i un potencial turístic que segurament els que estem aquí, els ciutadans i ciutadanes del conjunt
del municipi, coneixen i valoren. Avui si parlem de pisos turístics podem dir que Tortosa no es troba davant
d'un problema de gravetat, però sabem que la realitat d'altres municipis ens adverteix dels riscos de no
actuar a temps. Hem vist com en altres ciutats la proliferació descontrolada d'habitatges d'ús turístic ha fet
augmentar el preu de lloguer, ha expulsat veïns i veïnes dels seus barris i ha desdibuixat també la vida
local. Altrament, Tortosa ha estat declarada ciutat tensionada en matèria d'habitatge, i això ens obliga a
actuar amb responsabilitat.  No podem esperar que el problema pugui esdevenir problema per prendre
decisions.

Hem de planificar ara per garantir el dret de l'habitatge demà. És des d'aquesta voluntat de previsió i de
protecció del dret a l'habitatge que defensem mesures com les que avui es proposen. Aquesta moció no
només respon a la necessitat de regular els habitatges d'ús turístic, sinó també el nostre compromís amb
l'accés a un habitatge digne per a totes i tots. Des del Govern de la Generalitat ja s'ha estat treballant per
crear una reserva pública de solars per a la construcció d'habitatge protegit, per assegurar que el sòl públic
es destini a les necessitats d'habitatge de la ciutadania. A Tortosa també estem portant a terme iniciatives
concretes com la promoció d'habitatge públic al carrer Sant Felip Neri amb un projecte que contribuirà a
ampliar l'oferta d'habitatge accessible i donar resposta així a les necessitats de les famílies de la nostra
ciutat. Alhora també volem deixar clar que defensem el turisme com a actiu estratègic per a la nostra ciutat
i tot el conjunt del municipi. Un turisme que sabem que genera riquesa, que dona vida al comerç i que
projecta Tortosa cap enfora; però defensem que sigui un turisme de qualitat, sostenible i respectuós amb
la  vida  quotidiana  als  nostres  barris.  Planificar  avui  és  garantir  el  futur  de  la  nostra  ciutat,  protegir
l'habitatge és protegir la vida als nostres barris, és l'oportunitat per als nostres joves i també la cohesió
social que fa cada dia més gran Tortosa. Per tots aquests motius des del grup municipal Movem Tortosa -
Partit dels Socialistes de Catalunya votarem a favor d'aquesta moció. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies. En este cas, per part del grup municipal de Junts per Tortosa té la paraula el senyor Roger Pedret,
té la paraula.”

Intervenció del Sr. Pedret

“Gràcies, alcalde, regidores, regidors. L'economia de Tortosa es basa en una important diversificació als
diferents sectors econòmics, dels quals al capdavant trobem el sector primari, també el sector industrial,
que ha sofert un augment considerable, i, per últim, el sector serveis i turístic. Per donar resposta a la seva
moció cal  analitzar quin ha estat l'augment d'aquest sector turístic  a Tortosa,  i  és que amb dades de
l'estudi elaborat pel grup de recerca en Indústria i Territori i la càtedra d'Economia local i regional de la URV
el 2017, el sector turístic representava un 5,4% del PIB de Tortosa, que s'estimava en gairebé 50 milions
d'euros d'impacte econòmic directe a la ciutat. L'últim estudi, elaborat per la càtedra d'Economia local de la
URV i presentat fa poques setmanes marcava que el 2022 el turisme a Tortosa representa gairebé el 10%
del PIB local, i que ascendia l'impacte econòmic directe a la xifra de 100 milions d'euros, i que es preveia,
a falta d'elaborar un nou estudi, un augment important per al període 23-24. Per tant, el turisme és un eix
fonamental per a l'economia de Tortosa, que retroalimenta altres sectors com la restauració, el comerç i
els serveis.

L'oferta d'habitatges d’ús turístic de Tortosa amb els habitatges complementa l'allotjament hoteler del qual
es  disposa a  la  ciutat.  Una oferta  turística  de qualitat,  orientada al  turisme familiar,  turisme cultural,
turisme esportiu,  lluny  de grans massificacions.  I  és que este augment turístic  és fruit  de les accions
realitzades en anteriors mandats amb l'objectiu de ser cada cop més atractius a ulls de la gent que ens
visita: la creació del Museu de Tortosa a l'Escorxador, el Passeig de les Cultures, el Centre d'Interpretació
del Renaixement i també el de la Setmana Santa, el refugi antiaeri, l'obertura de la ciutat al riu, la Cota 0, o
inclús la via verda que uneix els dos parcs naturals entre moltes altres coses que complementen l'àmplia i
diversificada activitat cultural de la ciutat. Tot i que podem estar d'acord en alguns punts dels acords que
demana  la  seva  moció,  com per  exemple  en  el  punt  cinquè,  on  demana  intensificar  les  inspeccions
municipals per detectar allotjaments il·legals, crear un cens d'aquests i aplicar sancions econòmiques a
afrontar incompliment de la normativa i també el punt 6è on insta a col·laborar amb plataformes digitals
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per retirar immediatament els anuncis d'habitatges que operin sense llicència corresponent, tot i això, no li
podem votar a favor d'aquesta moció perquè la manca d'habitatge no soluciona atacant ni criminalitzant
un tipus de turisme que representen els habitatges turístics. Per tot el que s'ha exposat el nostre vot serà
contrari. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Pedret. Té la paraula la senyora Alberich per tancar el debat si així s'escau.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. Sabem que no tenim un problema a Tortosa, de moment, en els habitatges d'ús turístics. El que
nosaltres preteníem amb esta moció i, com els grups municipals del govern han entès, és avançar-nos al
problema, perquè ja coneixem quines són les conseqüències de la proliferació d'habitatges turístics en un
municipi. No cal anar molt lluny, podem anar a la Ràpita o a l'Ametlla.

També sabem quines són les conseqüències quan l'administració no és qui planifica, qui regula i posa
límits al sector privat, i no cal ser molt espavilat per saber què pot passar en esta ciutat que tenim poca
oferta de lloguer, han augmentat els preus i tenim la renda per càpita de les més baixes per Catalunya, si
proliferen els habitatges d'ús turístic. També veiem esta necessitat de posar límits al sector privat quan el
Govern aposta pel sector turístic. Que també ho recordo, sector turístic vol dir temporalitat i inestabilitat a
les feines, vol dir salaris baixos, augment dels preus de lloguer per a la població local, serveis essencials
més cars i la dependència econòmica d'un sector vulnerable altament dependent de factors externs. La
desregulació que és el que defensa Junts implica deixar en mans del sector privat, és a dir, rendistes,
grans propietaris i  fons voltor un dret bàsic com és l'habitatge perquè especulin i en facin negoci. I  la
responsabilitat  d'este  Ajuntament  és  desplegar  totes  les  eines  que  tenim  a  l'abast  per  garantir  l'ús
residencial de l'habitatge, perquè sinó no es pot governar acontentant a tothom o es defensa l'habitatge o
es defensa el lobby turístic.

És veritat que el 2024 i el 2025 no s'han donat llicències, però això no vol dir que no hagin crescut els
habitatges dús turístics, perquè n'hi ha que operen sense llicència; i precisament redactar i aprovar una
ordenança ens pot  permetre perseguir  i  sancionar aquells  habitatges d'ús  turístics que estan operant
sense llicència. En definitiva, una ordenança municipal ens permetrà planificar i controlar la implementació
d'habitatges d'ús turístic d'acord amb la nostra realitat local, les necessitats d'habitatge i el model turístic
que  volem  promoure.  I,  sempre,  evidentment,  la  proposta  de  la  CUP  serà  que  això  es  faci  sempre
prioritzant  l'ús  residencial  dels  habitatges  perquè  és  l'única  manera  de  garantir-ne  l'accés  a  tota  la
població.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Alberich. Entenc que s'aprova la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (10).

10 – PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL JUNTS PER TORTOSA–COMPROMÍS MUNICIPAL (CM) PER FACILITAR
LA SOL·LICITUD I LA JUSTIFICACIÓ DE LES SUBVENCIONS DE L’AJUNTAMENT DE TORTOSA.

Se sotmet  a  debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup  Municipal  de  Junts  per  Tortosa  –
Compromís Municipal: 

«Els darrers anys les administracions públiques han experimentat un increment de la burocratització amb
la  finalitat  de  garantir  una  correcta  execució  dels  fons públics.  No obstant,  este  fet  ha  propiciat  que
diferents entitats culturals, socials i esportives de la nostra ciutat hagin deixat de sol·licitar subvencions,
hagin renunciat a elles o hagin trobat dificultats en la seva justificació. Esta situació també afecta a les
Associacions de Veïns, de Comerciants, o a aquelles entitats que tenen un conveni amb l’Ajuntament de
Tortosa.
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La Llei 38/2003, de 17 de novembre, general de subvencions estableix que qualsevol ajut atorgat per
l'administració  pública  ha  de  complir  amb  els  principis  de  publicitat,  transparència,  concurrència,
objectivitat, igualtat i no-discriminació. Per garantir aquests principis, la llei exigeix que les subvencions
siguin convocades mitjançant bases reguladores prèvies, en les quals s'especifiquin els requisits, criteris
de  valoració  i  procediment  de  concessió.  A  més,  s’estableix  que  la  concessió  pot  realitzar-se  per
concurrència competitiva, mitjançant valoració de sol·licituds, o per concessió directa en casos justificats
per interès públic, social, econòmic o humanitari.

Així  mateix,  la  normativa  estableix  una  sèrie  d'obligacions  per  als  beneficiaris,  com ara  incloent-hi  la
presentació de documentació justificativa de l'ús dels fons rebuts, el compliment dels objectius establerts
en la concessió i l'acreditació d'estar al corrent de les seves obligacions fiscals i amb la Seguretat Social.
No obstant, la llei no fixa un procediment únic i tancat per a aquesta justificació.

En lloc d’això, es determinen uns criteris generals i deixa marge perquè cada administració concreti els
requisits  específics  en  les  bases  reguladores  de  cada  convocatòria.  En  concret,  s’estipula  que  els
beneficiaris han d’acreditar que els fons rebuts s’han destinat a la finalitat per a la qual es van concedir,
però permet que cada administració estableixi tant la documentació justificativa requerida com els terminis
de presentació i els mecanismes de control. 

Cada any les entitats locals han de destinar més recursos i temps a la gestió administrativa que suposa
tramitar les subvencions. Es tracta, majoritàriament, d’entitats sense ànim de lucre, que molt sovint no
disposen  de  coneixements  específics  sobre  els  procediments  administratius  i  han  d’esmerçar  molts
esforços en presentar comptes justificatius que sovint deriven en requeriments addicionals. Este procés
resulta, en molts casos, frustrant i desmotivador per a les entitats, fins al punt que algunes decideixen
desistir en la tramitació de les ajudes.

Des de Junts per Tortosa sempre hem defensat que les entitats de la ciutat han de poder centrar els seus
esforços en la seva activitat i no en una càrrega burocràtica excessiva. És l’Ajuntament qui ha de facilitar i
optimitzar  els  tràmits  per  garantir  que  les  entitats  puguin  accedir  als  ajuts  sense  impediments
innecessaris.

Una situació que s’agreuja en el cas de les subvencions culturals. Amb el canvi de govern municipal ja
s’han modificat dos vegades les bases de les subvencions culturals,  amb la conseqüència que menys
entitats es beneficien d’estos ajuts. A més, el govern de Movem-PSC i ERC va reduir al 2023 la quantitat
prepagable  a les  entitats  culturals,  posant  en risc  la  viabilitat  de  diversos projectes.  El  2024,  es  van
introduir noves restriccions que han limitat l'activitat cultural de les entitats, provocant una disminució en el
nombre de sol·licituds i un increment dels desistiments.

Per  tot  això,  el  grup municipal  de Junts  per  Tortosa demana al  ple  de l’Ajuntament  que s’adoptin  els
següents ACORDS:

Primer.- Instar  el  govern municipal  a revisar  i  simplificar  els tràmits administratius necessaris per  a la
sol·licitud,  gestió  i  justificació  de  les  subvencions  municipals,  garantint  que  els  requisits  siguin
proporcionals  a  la  quantia  atorgada  i  evitant  una  càrrega  burocràtica  excessiva  per  a  les  entitats
sol·licitants.

Segon.- Facilitar l’accés a les subvencions establint models normalitzats de justificació clars i simplificats,
especialment per a ajudes de petita quantia, i promovent l’ús d’eines digitals per agilitzar la tramitació.

Tercer.-  Oferir suport i assessorament a les entitats sol·licitants, mitjançant sessions informatives, guies
pràctiques o altres mecanismes que permetin una millor comprensió dels requisits administratius i faciliti
el compliment de les obligacions de justificació.

Quart.- Modificar, si s’escau, les bases d’execució del pressupost per tal que s’incorporin els canvis adients
per alleugerir la càrrega burocràtica a les associacions i entitats del municipi.

Cinquè.- Establir mecanismes per avaluar l'eficiència del sistema de subvencions i introduir millores que
permetin reduir la burocratització sense comprometre els principis de transparència i fiscalització dels fons
públics.
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Sisè.- Comunicar els presents acords a la Federació d’Associacions de Veïns, a les associacions de veïns de
la ciutat, a la Federació de Comerç i Serveis Tortosa Més, a la Cambra de Comerç de Tortosa, a l'Associació
d’Empresaris de les Comarques de l’Ebre i a totes les entitats i associacions de Tortosa. »

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I  passem al  següent  punt  de l'ordre  del  dia.  En este  cas,  al  punt  número 10,  la  proposta  del  grup
municipal  de Junts  per  Tortosa -  Compromís  Municipal  per  facilitar  la  sol·licitud i  la  justificació de les
subvencions de l'Ajuntament de Tortosa. En este cas, té la paraula el senyor Òscar Ologaray.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, alcalde, regidores, regidors. Avui el nostre grup municipal presentem esta moció per afavorir les
entitats socials, culturals i esportives davant l'increment de la burocratització que hi ha hagut els darrers
anys, entenem que amb la finalitat de garantir una correcta execució dels fons públics, no ho qüestionem,
però també posant en risc algunes de les subvencions que es demanaven, perquè malauradament cada
any les entitats locals han de destinar més recursos, han de destinar més temps, han de destinar més
gestió administrativa a estes subvencions. I això el que ha acabat provocant és que algunes d'aquestes
entitats hagin deixat de sol·licitar subvencions o en algun moment en veure la quantia baixa que se'ls ha
atorgat hagin renunciat o també en el moment de la justificació que hagin hagut de desistir per no poder
justificar  la  subvenció.  Això que parlàvem que afecta les entitats culturals,  socials o esportives  també
afecta les associacions de veïns, els comerciants o, en tot cas, també aquelles entitats que tenen un
conveni de col·laboració amb l'Ajuntament de Tortosa. Entenem que és un fet que s'ha produït per causes
diverses i  que com a Ajuntament,  en este cas a vostès com a govern municipal,  els  pertoca posar-hi
solució. 

Des de Junts per Tortosa sempre hem defensat, i crec que així sempre m'ho heu sentit dir, que les entitats
culturals han de dedicar els seus esforços a fer activitat cultural. Les entitats esportives han de poder
dedicar els seus esforços a fer activitat esportiva, i el mateix per a les entitats socials. Malauradament,
estem en un moment on moltes de les hores d'aquella gent que altruistament destinen el seu temps a les
entitats acaba destinant-se a una burocràcia excessiva. La llei 38/2003, de 17 de novembre, que regula
les subvencions, determina que s'han de complir uns requisits però que no hi ha un procediment únic a
l'hora de sol·licitar, tramitar i justificar estes subvencions. Hi ha marge perquè cada administració pugui
establir  els  requisits que considere oportuns. De fet,  ens trobem que en diferents administracions del
territori, algunes supramunicipals o també altres ens locals la forma de sol·licitar i, fins i tot, de justificar
aquestes subvencions és molt diferent. Canvia molt d'una administració a l'altra. En alguns casos és més
complexa i en altres casos es requereix menys documentació. Això que demanem no va en contra d'aquella
fiscalització que entenem que la intervenció municipal i  els  tècnics corresponents han de fer.  S'ha de
demanar  aquella  documentació  que  permeti  comprovar  que  realment  s'ha  dedicat  els  diners  de  la
subvenció a les activitats a les quals anaven destinades i que, per tant, els beneficiaris han d'acreditar que
els fons rebuts s'han destinat a la finalitat per als quals es van concedir. Però en este sentit, com deia, hi
ha mecanismes per a esta flexibilitat a l'hora de garantir el control d'estos recursos. 

Una  situació  que parlava  per  totes  les  subvencions  esportives  i  culturals,  però  que en el  cas de les
subvencions culturals s'agreuja i intentaré fer una mica de repàs. El 2020, any també de la pandèmia, el
govern municipal anterior aporta unes subvencions culturals amb una partida de 10.000 euros. En aquell
moment era un pas pioner que s'establissin estes subvencions i l'any següent es va decidir ampliar la
partida  fins  als  20.000 euros.  Estes  subvencions  van  tenir  una  gran rebuda  per  part  de  les  entitats
culturals tortosines, el 2023 i amb este nou govern es van modificar les bases i, per exemple, una de les
coses  que es  van trobar les  entitats  és  que reduïa  la  quantitat  per  pagar.  El  2024 es van modificar
novament  les  bases,  cosa  que  va  provocar,  segurament  no  intencionadament,  una  disminució  dels
sol·licitants i  dels receptors,  i  el  2025 s'ha parlat d'un increment però que en cap cas arriba a aquell
increment de 10.000 euros que va fer el nostre govern.

Per exemple, per posar-los un exemple de què ha passat en aquestes subvencions, ens trobem on davant
de dues propostes molt semblants, en este cas una revista cultural, a l'entitat sense ànim de lucre se li va
donar un 10% dels recursos que va rebre un particular, i entenem que això és un defecte de les bases de
les subvencions que caldria corregir.  Passaria a llegir  els acords de la moció. El  primer seria  instar el
govern municipal a revisar i simplificar estos tràmits administratius per a la sol·licitud, gestió i justificació
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de  les  subvencions  municipals,  per  evitar  una  càrrega  burocràtica  excessiva;  facilitar  l'accés  a  les
subvencions  establint  models  normalitzats  de  justificació,  especialment  per  aquelles  ajudes  de  petita
quantia i promoure també l'ús d'eines digitals per agilitzar la tramitació; oferir suport i assessorament a les
entitats  sol·licitants  mitjançant  sessions  informatives;  modificar  si  s’escau  les  bases  d'execució  del
pressupost, i establir mecanismes per avaluar l'eficiència del sistema de subvencions i introduir-hi millores.

Esperem que esta moció pugui comptar amb el suport unànime del plenari.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Ologaray. Iniciem este torn també dels diferents grups municipals. Té la paraula la senyora
Alberich, en representació del grup municipal de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. La CUP votarem favorablement a la moció presentada per Junts per Tortosa per tal de revertir
l'increment de burocràcia en la sol·licitud i justificació de les subvencions adreçades a les entitats locals.
Compartim la necessitat de facilitar l'accés i la gestió de les subvencions municipals,  especialment en
aquelles entitats petites que sovint es veuen desbordades per processos administratius excessivament
complexos que poden comprometre la seva activitat. Cal eliminar través innecessàries, fer més àgils els
tràmits,  informatitzant  i  simplificant tot  el  que  sigui  possible.  Compartim  també  la  necessitat  que
l'Ajuntament posi totes les facilitats, inclòs l'assessorament i les formacions a les entitats, per fer el procés
de justificació el més accessible i fàcil possible, però tot això sempre s'ha de fer sense posar en risc els
principis de transparència i control dels diners públics. La gestió pública ha de garantir que cada euro
destinat a les entitats tingui una finalitat clara i un retorn social, cultural i comunitari ben justificat. Perquè
tampoc podem obviar que malgrat els hàndicaps per a les entitats que ha implicat este augment de la
burocratització, este augment de la fiscalització també és necessari. És necessari per evitar males praxis i
evitar possibles clientelismes polítics, és a dir, evitar que es puguin utilitzar les subvencions a entitats com
una eina de recompensa o fidelització política, en lloc de fomentar una xarxa associativa autònoma que
pugui exercir lliurement el seu paper de dinamització social, cultural i política de la ciutat. En este sentit, la
CUP creiem que cal anar més enllà de reduir la burocràcia. Cal també avançar cada cop més cap a un
sistema de subvencions que es basa en criteris objectius transparents i accessibles a tothom. Això implica
caminar cap a un sistema de convocatòries obertes i competitives, amb possibilitats reals per a totes les
entitats, independentment de la seva mida o de la seva relació amb l'administració. Per tant, donem suport
a la moció però defensem que qualsevol reducció de la burocràcia ha d'anar acompanyada d'eines que
garantisquen una gestió transparent, justa i objectiva.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Alberich. Té la paraula la senyora Lleixà, en representació del grup municipal
d'Esquerra Republicana.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies, alcalde. Avui debatem una moció presentada pel grup de Junts per Tortosa que busca facilitar la
sol·licitud i la justificació de les subvencions de l'Ajuntament de Tortosa. Volem subratllar el compromís del
Govern amb totes les entitats evidenciat per un increment significatiu dels recursos que s'han destinat a
les subvencions al pressupost 2025, amb un augment del 10% en l'import dedicat a subvencions culturals
passant de 20.000 a 22.000 euros, així com increments d'un 12% en les esportives de 60 a 70.000,  i
més d'un 10% també de les associacions veïnals passant de 22.000 a 24.000 euros. Hem de garantir la
transparència en l'ús dels fons públics, i respectar aquells mecanismes de control establerts per la Llei
general de subvencions. Som conscients que la normativa pot ser complexa per a les entitats, i per això
s'ofereix un acompanyament, moltes vegades fins i tot personalitzat, per facilitar la subvenció sense crear
impediments com vostè diu.

Rebutgem les crítiques que afirmen que hem dificultat l'accés a les subvencions. Ben al contrari. Deixi’m
parlar. Les modificacions a les bases han estat realitzades només amb el propòsit d'aclarir la memòria a
presentar, els criteris de valoració, i evitar situacions desafortunades com haver de retornar diners amb
interessos com va passar amb la justificació del 2022. Les subvencions culturals eren les úniques que
eren prepagables al cent per cent a l'atorgament, cosa que no passava ni amb les esportives ni tampoc
amb les veïnals.
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Recordem que a les noves bases, que va aprovar l'actual govern el 2023, es va consensuar un repartiment
més equilibrat dels pagaments anticipats d'un 80% a proposta de l'exregidor Sergi Arnau de la CUP, en lloc
del 50% que es proposava igual que es feien les esportives i veïnals amb l'únic propòsit d'evitar el retorn
amb  interessos  quan  hi  havia  dificultats  en  la  justificació.  Vull  fer  notar  que  les  crítiques  sobre  les
subvencions culturals són una mica contradictòries amb les condicions vigents amb associacions veïnals i
esportives, i que també tenen aquesta estructura de pagament anticipat a l'atorgament del 50% i la resta a
la justificació. Unes bases que en este cas van ser aprovades al mandat anterior, i recordo que segons
consta a l'acta de la comissió informativa de Cultura del 13 de març del 23, que tinc aquí mateix, vostè
mateix i cito textual, va dir, «Celebro -i consta així a l’acta- que modifiquin les bases.» Per tant, una mica de
memòria senyor Ologaray, perquè no ha tingut cap mania per després criticar-les, tant aquí com també a la
roda de premsa quan va presentar aquesta moció. I amb relació a la millora de les bases del 24, es va
incorporar  una memòria més detallada, també uns criteris més detallats,  i  també es va incorporar  un
import mínim i màxim per evitar justament este exemple que ha dit de l'any 2023.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d’anar acabant, senyora Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Acabo.  Tot  i  les  crítiques  i  aquestes  manipulacions,  el  grup  d'Esquerra  votarem  per  responsabilitat,
respecte i suport a totes les entitats locals a favor d'aquesta moció, reconeixent que sempre hi ha espai
per a la millora.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Lleixà. Té ara la paraula al senyor Víctor Grau en representació del grup municipal de
Movem Tortosa -  Partit dels Socialistes de Catalunya.”

Intervenció del Sr. Grau

Gràcies, alcalde, regidores i regidors. La gestió de les subvencions públiques està òbviament regulada per
normativa legal concretat en la Llei de subvencions públiques. Aquesta llei marca les bases i requisits que
hem de seguir per assegurar que els recursos es destinen de manera transparent, legal i conforme al marc
vigent. A més, la gestió de les subvencions està sotmesa a la fiscalització de la Intervenció municipal, un
òrgan exigent, segurament no els ho he d'explicar a vostès, amb requisits que de vegades són difícils de
conjuminar amb l'interès social de la ciutat i també les exigències legals.

Tot i això, aquest control és essencial i necessari per garantir una gestió correcta, rigorosa i transparent
dels recursos públics. Un dels canvis més importants que s'han implementat des de l'òrgan fiscalitzador és
la necessitat de justificar la totalitat de la despesa associada a les memòries econòmiques i no només la
part subvencionada com es feia amb anterioritat. Això evidentment implica un major grau de detall, i un
esforç  més  gran  en  la  justificació  que  totes  les  entitats,  especialment  les  esportives,  han  patit.  Per
exemple, des de l'Àrea d'Esports estem treballant intensament per millorar els procediments i agilitzar la
gestió de les subvencions. Per primera vegada, hem formalitzat un encàrrec des de l'Ajuntament de Tortosa
a l'empresa municipal Tortosasport per tal de col·laborar en la resolució dels expedients oberts fins ara i
ser, per tant, més àgils malgrat les exigències administratives. A més, des de la mateixa Àrea d'Esports ja
estem  a  punt  de  finalitzar  la  redacció  de  les  noves  bases  de  subvencions  públiques  que  establiran
programes específics per agilitzar la presentació i justificació de l'activitat subvencionada. Altrament també
determinar les polítiques socials esportives. 

En  paral·lel  també  hem  fet  una  aposta  pressupostària  important,  i  hem  augmentat  la  partida  de
subvencions esportives en 10.000 euros, passant de 60.000 a 70.000, una aposta decidida pel foment de
l'activitat esportiva que volem continuar reforçant de manera substancial també l'any 2026 i successius,
així  mateix  també en  l'àmbit  cultural  i  també les  associacions  veïnals.  També comentar-los  que  vam
engegar 10 sessions formatives per acompanyar i actualitzar el funcionament de les entitats esportives, i
estem  plantejant  en  un  futur,  aprovades  aquestes  bases,  desitgem  que  amb  el  suport  de  tothom,
incorporar altres elements d'ajuda com ara la intel·ligència artificial. Per tot això, malgrat que la votarem
favorablement, considerem que la moció que avui es presenta és certament oportunista. Cal recordar que
en matèria esportiva, per exemple,  qui ara reclama més agilitat  i  ha governat durant 16 anys i en tot
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aquest  temps s'ha limitat  a impulsar  dos únics programes genèrics que a la pràctica sotmetien a les
entitats a processos de justificació llargs i feixucs. Òbviament, des de l'Ajuntament, després de tot això que
acabo de relatar, ja estem treballant activament per millorar i agilitar aquests procediments d'una manera
més efectiva, rigorosa i sostenible,  pensant sempre en el benefici de les entitats i  de la ciutat. Moltes
gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyor Grau. Té la paraula el senyor Ologaray per acabar sobre el debat d'aquesta moció.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, alcalde. Entenc…, em sobra una mica que diguin que això és oportunista. Crec que ningú li pot
vindre de nou esta  moció perquè n'hem parlat  en diferents  comissions  de Cultura.  En este  cas,  vam
demanar a la mateixa comissió que es poguessin modificar les bases. La regidora de Cultura s'hi va negar
i, per tant, ho hem portat al ple. Celebrem que ara rectifiqui i que per tant enguany es puguin modificar
aquestes bases de Cultura, en este cas. Lamentar, d'altra manera, el to que ha tingut la senyora Lleixà. El
compromís del govern no pot ser només de paraula. Vostè no pot vindre aquí i dir «sí, estem molt a favor de
les entitats culturals.», i miri, vostè parla de l'increment. Vostès han incrementat un 10%. El govern de Junts
per Tortosa va incrementar un 100%, va duplicar la partida, i  aquí estan les prioritats.  I  després de la
pujada d'impostos que han aplicat vostès només faltaria que no hi hagués aquest increment per petit que
siga. Vostè diu que no és veritat  que han posat  traves. Jo senyora Lleixà no li  he dit  que ho hagi fet
voluntàriament, però hi ha hagut traves. Menys entitats han pogut acollir i més entitats han renunciat a les
subvencions, no em digui que no perquè és així.

Per tant, jo no li dic que vostè ho hagi fet voluntàriament i hagi de modificar les bases de subvenció, però
això és el que ha acabat passant i per tant mos correspon com a ple de l'Ajuntament i a vostès com a
govern modificar-ho, modificar-ho per poder-ho arreglar. Parlava vostè del 13 de març de 2023, i el 13 de
març  de 2023,  jo  no  era  regidor.  Suposo  que es  refereix  al  2024,  i,  home,  ja  em semblava bé que
modifiquessin  les  subvencions,  sí,  la  modificació  que  vostès  van  fer  per  al  2023  va  tenir  moltes
mancances,  i  celebrem  que  modifiquessin  aquelles  bases.  És  el  mateix  que  haguessin  hagut  de  fer
enguany, veure que el 2024 també he tingut mancances i modificar-ho. I per què li  dic a això? Doncs
l'exemple al qual em referia abans és que tenim una revista d'una entitat sense ànim de lucre que va rebre
un 10% de l'import que va rebre, per exemple, una revista d'un privat. Per tant, jo crec que era obvi que
estes bases s’havien de modificar. No ho vam acabar arreglant? Doncs segurament s'havien de tornar a
modificar perquè la proposta que vostès van portar no era correcta i això era el que els demanàvem. 

Agrair el to del senyor Grau, que crec que ha entès l'objectiu de la moció, que anava en línia de voler
millorar totes les subvencions de l'Ajuntament, així com a la senyora Alberich també pel seu vot a favor, i
entenem que ara els pertocarà complir estos objectius i estos punts que marcava la moció i esperem que
es puguin modificar les bases de Cultura. Este és l'encàrrec que els ha fet el  ple avui i  esperem que
pròximament, donat que encara no s'han tramitat les subvencions d'enguany, abans de poder-se tramitar,
es puguen modificar estes bases per garantir tot això que hem parlat avui i que celebro, una vegada més,
que el Ple, per unanimitat, hagi donat suport a esta proposta de Junts per Tortosa, que simplement el que
volia o proposava era reduir esta càrrega burocràtica a les entitats, que les entitats culturals es puguin
dedicar a fer cultura, i que les entitats esportives es puguin dedicar a fer pràctica esportiva. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies,  senyor  Ologaray.  M'ha demanat  la  paraula  per  al·lusions  la  senyora  Lleixà.  Té  la  paraula  la
senyora Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies. En primer lloc, el to no pretenia ser el que vostè ha dit, ho ha entès, però ja li he dit des d'un
principi que la voluntat és estar al costat no només en paper sinó també en accions com ho estem fent. De
fet, si ja s'han modificat dues vegades des que estem al govern aquestes bases justament és per facilitar, i
les del 2023 una vegada es van resoldre i vam identificar que evidentment hi havia entitats que en funció
de la puntuació que havien tret per la memòria presentada rebien molt pocs diners, vam acordar, i així ho
vam fer i ho vam debatre a la Comissió informativa de Cultura que hi hagués un import mínim de 300
euros, i un màxim també per a poder repartir entre totes les entitats. Per tant, la voluntat de millorar,
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sempre. Evidentment, m’he equivocat. Ja ho ha rectificat vostè, l'any de la comissió, era la del 24, i després
també dir-li que, com ja ho sap, actualment estan ja publicades les bases actuals, i per això vam dir que
enguany no les canviarien en funció de com vagi, sempre hi ha la possibilitat de valorar-ho de cara a l'any
que ve.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d’acabar, senyora Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“I evidentment continuarem treballant per fer un millor acompanyament a les entitats.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula el senyor Ologaray per tancar el debat.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, alcalde. Ens va explicar vostè a la comissió que ens avisaria quan es publiqués esta convocatòria.
No l'hem vist publicada. Aquest mati comprovant l’e-tauler no hi era. Potser ha sigut un error, si és així cap
problema que ens pugui dir el dia que s'ha publicat. En tot cas, vostè parla de modificació de les bases. Sí,
s'han modificat dues vegades,  el  problema és que s'ha modificat  per  anar a pitjor,  i  això és el  que li
demanem que corregeixi, senyora Lleixà. No em digui que no, que ho pot veure. Només cal que mire quines
entitats han hagut de desistir perquè els havien tocat imports inferiors a 40 euros, i quines entitats no han
pogut justificar per la documentació que se'ls ha demanat un cop ja l'havien presentat. Per tant, és el que li
dic, jo crec que s'ha de fer autocrítica. Es van modificar les bases, no les van modificar millor, es tornen a
modificar i així es pot arreglar estes propostes que vostè comenta, d'establir un mínim o d'un màxim o
d'incrementar la quantitat per pagar-les. Potser li hauria de fer memòria i recordar-li que qui va fer estes
propostes, en este cas, a la comissió on vam parlar d’això va ser el nostre grup municipal. Per tant, sí,
senyora Lleixà,  ho pot  consultar  a l'acta.  Per  tant,  jo  el  que li  recordaria és això,  aquestes propostes
d'establir un topall mínim i un màxim que va fer el nostre grup municipal. Fins i tot vostè ens va dir que
algunes d'estes propostes no es podien contemplar a les bases però que les contemplarien una vegada
publicada la convocatòria.

Per tant, l'únic que li demanem és això, que tingui en consideració tots estos fets i li tornem a demanar que
es modifiquin les bases per tal d’incorporar tot això que s'ha aprovat al ple d'avui. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“La senyora Lleixà em torna a demanar la paraula i jo els demanaria que intentéssim acabar aquest debat
perquè el senyor Ologaray és qui tanca en este cas el debat de la moció, però en tot cas li torno a donar
tenint esperança a veure si realment acabem amb el debat. Té la paraula, senyora Lleixà.”
  

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Segur que sí. Només és per dir-li que l'any 24 van ser 15 les entitats que van acceptar la proposta. Una va
renunciar i una va desestimar. Per tant, veurem el que passa al 25. En tot cas, tot el compromís per a
seguir valorant-ho i millorant-ho perquè, a més a més, hem votat a favor de la moció. Per tant, ja li dic que
la voluntat continua sent la mateixa, i veiem què passa, i actualment està oberta i els enviarem l'enllaç.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Lleixà. Ara sí, té la paraula el senyor Ologaray.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies. Per tancar el debat i agrair aquest vot favorable. Esperem que es pugui tirar endavant perquè és
evident que les entitats culturals de la nostra ciutat, les entitats esportives i també les entitats socials,
estos dos darrers anys han vist incrementada aquesta burocràcia que havien de tramitar. Això és una
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realitat i, per tant, celebrem que avui, a proposta de Junts per Tortosa, el ple de l'Ajuntament dictamini que
s'ha de reduir esta càrrega burocràtica, sempre, com hem dit i hem defensat en la moció, podent garantir
la tasca de fiscalització. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, i després, ara ja sí, de finalitzat el debat, entenem que s'aprova.”
 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

II. PART NO RESOLUTIVA

11  – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 08/2025, de 17/02/2025 - ordinària.
- 09/2025, de 24/02/2025 - ordinària.
- 10/2025, de 03/03/2025 - ordinària.
- 11/2025, de 10/03/2025 - ordinària.
- 12/2025, de 06/03/2025 - extraordinària i urgent.
- 13/2025, de 12/03/2025 - extraordinària i urgent.
- 14/2025, de 17/03/2025 - ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 278/2025 a la 624/2025.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

12 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

Intervenció del Sr. Alcalde

“En este sentit sí que els vull informar, perquè va ser un tema que va sortir a l'últim ple municipal, que
l'Ajuntament de Tortosa ja ha rebut de manera oficial, per part del Departament de Cultura, la comunicació
d'una sanció de 9.015 euros arran de la intervenció dels murals realitzats al barri de Sant Jaume durant el
mandat anterior. Segons la resolució, que ha arribat fa uns dies per part del Departament, les pintures es
van dur a terme sense l'autorització de la Comissió Territorial de Patrimoni Cultural de les Terres de l'Ebre,
la  qual  havia  advertit  i  enviat  diversos  informes  desfavorables.  Això,  segons  la  mateixa  resolució,  es
considera una infracció greu d'incomplir la llei a nivell de Catalunya, vinculada al patrimoni cultural, i també
a més a més de la sanció econòmica s'ordena a l'Ajuntament de Tortosa restituir l'estat inicial dels murs
afectats. Des d'este punt de vista, el govern municipal evidentment lamentem la situació que ens hem
trobat fruit en este cas d'esta acció del mandat anterior, estem estudiant detalladament les mesures legals
i administratives que cal emprendre per salvaguardar els interessos de l'Ajuntament de Tortosa davant
d'aquesta sanció i, per tant, en funció d'això els anirem informant.”

*-*-*

ABANDONA LA SESSIÓ LA SRA. DOLORS BEL GUERRERO.

*-*-*
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13 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“També hi havia diverses qüestions que havien quedat per contestar a l'últim ple, i intentaré respondre
algunes d'elles, i després si tenen més preguntes ja ens ho faran saber. 

La primera fa referència a un cartell en període electoral que va preguntar el senyor Bonfill i en este cas
reiterar que no hi havia cap denúncia ni cap acta formal. Ho hem tornat a preguntar a la policia i que en les
diferents comissions quan es va parlar d'aquesta qüestió mai es va dir de manera exacta i concreta quins
contenidors, a quins llocs estaven els esmentats cartells. Així consta a totes les actes i, per tant, en tot cas,
si es torna a repetir esta situació el més pertinent seria fer una denúncia directa si és en període electoral
a nivell de la Junta Electoral o, en tot cas, a les dependències de la Policia Local. 

En relació també a totes les informacions pendents que feien falta per part del govern municipal dir-los-hi
que  en  estos  moments  tenim  totes  les  respostes  contestades.  Aquí  tinc  l'evidència  del  procés  de
comunicació que este matí també s'ha realitzat de les diferents instàncies que es van entrar en els últims
dies, i  que ens fa falta, en este cas, contestar tres instàncies que sí  que es van contestar de manera
parcial. Fan referència a les pilones automàtiques, a la recollida d'escombraries i també al tema de la
participació ciutadana. En este cas, sobretot les dues primeres, fan referència al fet que la informació no la
disposem perquè depèn de les empreses a les quals els hem tornat a demanar tota la informació i, per
tant, evidentment quan la tinguéssem els farem arribar, però, en tot cas, la resta de peticions, les últimes
les han tingut avui mateix i tenen tota la resposta d'aquestes. 

En relació també al pàrquing d'Alfons XII, insisteixo en la informació que els vaig donar l'últim dia; es va
lliurar als diferents tècnics corresponents de l'àrea en paper l'informe que vam encarregar. En este cas, va
ser els últims dies de novembre que és al mateix temps que van entrar la factura i la informació se mos va
fer arribar a Presidència, alcaldia, a principis de desembre, per tant, estos pocs dies de diferència que hi
havia és en relació amb esta qüestió i més endavant també es va facilitar en format digital. Per tant, a
nivell d'alcaldia, que és qui va respondre, vam tenir esta informació a principis del desembre, i els últims
dies de novembre es va facilitar en paper esta informació. 

I amb relació a l'ACA i les diferents subvencions també hem estat en contacte amb l'Agència Catalana de
l'Aigua de Catalunya i, amb relació a les diferents subvencions que vostès van comentar, hem justificat les
diferents  actuacions  executades  amb  una  quantitat  de  6.359  euros,  estem  parlant  en  este  cas  de
l'actuació realitzada al Barranc de la Llet amb un 100%, l'actuació del Barranc del Celio també amb un
100% i l'actuació al Barranc de Caputxins no es va executar tota l'obra prevista. Això ho vam parlar també
amb relació a algunes comissions perquè hi havia aquella confusió que també els hi vaig advertir en l'últim
ple municipal amb relació a les subvencions de l'any següent i en este cas, per tant, la subvenció ha estat
parcial perquè s'ha fet de manera parcial. Sí que no es va tirar endavant directament una de les quatre
actuacions, però de manera volguda per part de l'Ajuntament, perquè no teníem l'autorització prèvia per
part  de  la  CHE  i,  per  tant,  és  evident  que  no  es  podia  portar  a  terme.  Per  tant,  de  totes  aquestes
subvencions, dues estan al 100%, una no s'ha realitzat perquè no hi havia els permisos corresponents i
l'altra sí que s'ha realitzat de manera parcial. Per tant, totes aquestes són les diferents informacions amb
relació a tot el que vostès ens van demanar.”

*-*-*

1. INTERVENCIÓ DEL SR. ÒSCAR OLOGARAY ARASA

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde. En tot cas, amb relació a les respostes que vostè ha donat, la primera de
l'informe sobta que vostè ens respongués per escrit que tan bon punt tingués este informe ens el facilitaria
i ara ens confirma que no va ser al desembre sinó que va ser al novembre, i a naltros no ens el va facilitar
fins al març. Per tant, és una mostra més d'esta transparència que dèiem. Pel que fa a les subvencions,
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vostè comenta que s'han justificat 6.359 euros d'un total de 25.000, per tant, estem parlant que la part
justificada no arriba al  30%. Ho lamentem i  esperem  que el  2024 també s'ha renunciat  a  la  totalitat
d’estes subvencions i esperem que de cara al 2025 siguin més diligents demanant els permisos i fent les
tasques, i que d’aquesta manera ens poguéssem veure beneficiats.”

Sr. Alcalde:  “Gràcies, senyor Ologaray. Ja li he contestat que la informació que teníem en relació amb el
tema de la plaça Alfons era la que és, i estem parlant d'uns dies, però en tot cas crec que han entès
perfectament el que hi havia. I amb relació a les subvencions de l'ACA, més enllà de les quantitats hi havia
quatre projectes, dos s'han realitzat al 100%. Sí que és cert que han sigut els de menor quantia, però això
no va per quantia sinó que va en este cas per projectes, l'altre s'ha realitzat parcialment pel que abans
també li he comentat, i evidentment l'altra petició o l'altra acció no es va dur a terme perquè feia falta este
permís de la CHE i, per tant, com no se mos va autoritzar, no la vam poder portar a terme. Té una altra
pregunta? Té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde. El passat ple vostè va dir, i ho cito textualment, «este govern no ha pogut
accedir  encara a totes les  actes de pobles  dels últims anys.»  Vostè al·legava que les va demanar  als
anteriors responsables i estos només li van facilitar les actes de barris i no les de pobles, i en el seu to
sarcàstic  i  un  pèl  ofenedor  va  dir  textualment  «seguim  buscant  les  actes  dels  pobles»,  insistia  dient
«nosaltres, a hores d'ara, encara no hem trobat les actes dels pobles del passat mandat ni ningú ens les ha
entregat.» Com ja li he dit més d'una vegada s'enganxa primer a un mentider que a un coix. Hem preguntat
als funcionaris i  se'ns ha dit que els correus electrònics amb aquestes actes estan enviats des del 27
d'octubre del 2024, dos correus electrònics enviats el 27 d'octubre del 2024, en els quals se li faciliten les
actes de pobles i les actes de barris dels darrers anys.

No sé per on devia estar buscant-les però fa mesos que les tenen. També li diré que no sé perquè les vol
ara. Potser al moment d'haver-les demanat hauria estat quan vostè estava a l'oposició, perquè demanar
ara un acta del 2015, vostè sabrà en què inverteix el seu temps, si en governar o en mirar el passat. Però
vostè va mentir al ple perquè va dir que no tenia estes actes i el correu on li han facilitat aquestes actes va
faltar el respecte a una treballadora municipal, posant en dubte la seva professionalitat. I entenem que ja
n'hi ha prou d'estos atacs als tècnics. Li demano públicament que reconegui que va mentir que tenia estes
actes des del 27 d'octubre i que, per tant, demane disculpes a la funcionària. Gràcies.”

Sr. Alcalde:  “Bé, senyor Ologaray, però sap què passa? Que tinc aquí el correu de la mateixa funcionària
que, evidentment, va reconèixer que s'havia enviat aquest correu però que s'havia retornat i que, per tant,
mai havia arribat, i finalment després del que va passar aquí a l'últim ple se li va tornar a demanar i tinc
aquí un correu del 20 de març del 2025, a les 18:16 hores on es passa, en este cas, a la unitat d'Alcaldia i
se'ns diu que «us adjunto per mandats les diferents actes vinculades als pobles.» Per tant, certament no
teníem estes actes i se mos han facilitat en este cas el 20 de març del 2025, i també se mos diu que ara sí
que en este cas sap que han arribat, perquè en un altre cas s'havia retornat però no mos havia arribat la
informació. Per tant, les tenim d'ara del 20 del març de 2025, i abans no les teníem. Per tant, ni vaig
mentir ni falto el respecte a ningú i de fet li estic donant la informació en relació amb esta qüestió, i, per
tant, suposo que fins aquí entendrà que el que vaig dir en aquell moment era el que ara li corroboro des
que mos han arribat realment les actes vinculades als pobles. Té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Gràcies. Hi ha dos correus enviats. En este cas, jo entenc que vostè també compartirà que la
funcionària no mereixia estos atacs que vostè va fer aquí al ple, perquè havia fet la seva feina, havia enviat
la documentació i, en tot cas, crec que si una funcionària municipal li entrega unes actes o arriba un correu
unes actes i l'altre correu no enviat, entenc que abans de dir el que vostè va dir aquí al ple, posant en
dubte la seva professionalitat, s’hagués hagut de fer una trucada i dir «hem rebut totes estes, com és que
no hem rebut les altres?» Però crec que això també diu molt de vostè com a alcalde. Vostè prefereix agafar
i llençar això aquí al ple on la funcionària no es pot defensar, deixar-ho anar i posant en dubte la seva
professionalitat i crec que el que pertoca és evident que vostè potser aquell correu no l'havia rebut, però la
funcionària sí que l'havia enviat i, per tant, entenc que no és correcte el que vostè va dir aquí posant en
dubte la seva professionalitat, i entenem que vostè li ha de demanar disculpes. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir que jo ni he posat en dubte cap professionalitat, ni he parlat de cap funcionària
simplement vaig dir que no hem trobat, i això era així, totes les actes que hi havia amb relació als pobles
del mandat anterior. Li recordo que el que sí que vam trobar van ser tots els correus d'alcaldia esborrats.
No  sé  això  és  una  falta  de  respecte  o  no,  o  de  transparència,  però  és  una  evidència,  i  que  l'única
informació que se mos havia donat, sense citar absolutament a cap treballador ni a cap tècnic, eren les
diferents actes relacionades amb els barris. Les dels pobles no les teníem i les tenim des del dia 20, en
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aquest  cas,  del  mes  de  març,  perquè  fins  a  data  d'aquell  moment  no  les  teníem.  Té  alguna  altra
pregunta?”

Sr. Ologaray: “Per al·lusions, senyor Jordan.”

Sr. Alcalde: “No l’he al·ludit absolutament en res. Li he contestat i no li he al·ludit absolutament en res. Per
tant, té alguna altra pregunta?” 

Sr. Ologaray: “Faré un prec nou, no es preocupi.”

Sr. Alcalde: “Faci un prec nou.”

Sr. Ologaray: “Gràcies. Miri, senyor Jordan li prego que deixi de mirar el passat. Ja sabem que vostè no pot
fer-hi més, el comodí tardava a sortir, no hem passat de la primera pregunta, però bé, en tot cas vostè
continua fent oposició de l'oposició, i al final parlant d'estos correus electrònics de la senyora Roigé, jo crec
que  és  una  forma  contraproduent  de  vulguer governar.  Vostè  decidirà  quina  és  la  imatge  que  vol
transmetre als seus electors, però jo el que li demanaria és que vostè intenti fer avançar Tortosa i no se
centri en el passat, perquè al final la documentació de l'Ajuntament no es troba als correus electrònics d'un
alcalde o  d'una alcaldessa,  sinó  que  es  troba als  expedients,  i  jo  li  asseguro  que quan tornéssem a
governar no anirem a buscar ni la seva correspondència ni la correspondència ni la correspondència de la
senyora Lleixà. El que ens centrarem és en fer avançar Tortosa, que, malauradament, només li cal sortir al
carrer i veure com està la ciutat.

Per tant, li prego que deixi d'atacar a l'oposició, que deixi de fer oposició de l'oposició, i que se centri a
governar. Igual com li prego, que rectifiqui perquè el que va dir en referència a esta funcionària és que ho
va demanar als anteriors responsables i no li van facilitar, i la responsable sí que ho havia facilitat. Per
tant,  simplement  això, li  demano este respecte pels tècnics municipals i  també pel  grup majoritari  de
l'Ajuntament de Tortosa.”

Sr. Alcalde: “Li he dit moltes vegades, i li torno a repetir, que el respecte pel grup majoritari i per tots els
treballadors és màxim, i  jo ja sé que no els agrada que els digui que mos vam trobar tots els correus
esborrats de la unitat d'Alcaldia, que no són ni molt menys els correus personals o corporatius de l'anterior
alcaldessa, o de qualsevol altre regidor, que estos, evidentment, sí que són privats, però la unitat d'Alcaldia
és un departament de l'Ajuntament,  i  tots els correus estaven esborrats fins a l'època del senyor Joan
Sabater. Dit això, li torno a dir que no teníem la informació de les actes dels pobles. La tenim des del 20 de
març i, per tant, respecte als treballadors i treballadores, tot, però també s'ha de dir que la informació fins
a este mes de març no l'hem tinguda. Té alguna altra pregunta? Té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Sí, gràcies. En tot cas canvio completament de tema. Els pressupostos participatius són un
model de participació ciutadana que l'Ajuntament de Tortosa vam impulsar el 2017, i des de llavors cada
any se n'havia dut a terme una edició on la ciutadania podia votar durant un període aproximadament de
quinze dies i normalment en el marc d'Expoebre. Es podien escollir fins a tres propostes. Era un procés que
aconseguia una participació, baixa, és cert, però tot i ser baixa estava per sobre de la mitjana de Catalunya
en  processos  semblants  d'altres  poblacions.  Amb  l'arribada  del  govern  tripartit  estos  pressupostos
participatius van quedar en un calaix. Encara no s'ha executat la proposta guanyadora del 2023, i el 2024
directament no hi va haver votació. Vostès van explicar que volien iniciar un nou procés per fer que la
ciutadania participés més. Fins aquí tot correcte. Això no obstant, per fer-ho van externalitzar-ho. Van pagar
al voltant de 15.000 euros per intentar incrementar esta participació. En un primer moment van definir el
procés de votació del 7 de gener al 7 de març. Ara ja s'hauria d'haver acabat. Van començar tard, s’ha de
dir, perquè no ho van presentar fins dos dies després d'iniciar-se el procés, i a principi de març vam decidir,
unilateralment i sense seguir el reglament que s'havia aprovat, ampliar el termini de votació fins al mes de
maig. El nostre grup vam presentar una instància demanant quina era la participació entre el 7 de gener i
el 7 de març, i vostè ens va dir que no ens podia facilitar esta documentació. La pregunta seria per què no
ens vol facilitar esta documentació?”

Sr.  Alcalde:  “Diverses  coses.  La  primera  és  perquè  com  vostè  mateix  acaba  d'explicar  el  procés  de
participació dels pressupostos està encara en un període obert i, per tant, quan s'hagi finalitzat entenem
que tota aquesta informació es facilitarà i, per tant, es dona a conèixer la gent què ha votat o què no ha
votat.
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En tot cas, també comentar-li dues coses. El que sí que podem dir és en estos moments és que s'han fet
més propostes que mai, que era un dels objectius a través de les àgores ciutadanes que s'han fet arribar
per diferents llocs de la nostra ciutat, amb un increment important pel que fa a la participació a l'hora
d'elaborar les diferents propostes, i ara certament hem decidit allargar el que és la participació quant a la
votació dels pressupostos perquè considerem, i així mos ho ha fet arribar més gent, que fruit que s'ha
conegut més, volien que s'allargués, i, per tant, pensem que en el marc d'Expoebre també és un lloc on un
finalment pot acabar votant sobretot més gent des del punt de vista presencial,  tenint en compte que
també es pot fer  online. I amb relació al pressupost  del 2023 que vostè diu que no s'ha executat, no
recordo si vostè estava a la conferència que vaig poder fer per presentar els pressupostos del 23. No ho
recordo, sincerament, però li explico que allí ho vaig comentar perquè fa referència en què es va aprovar
un projecte que era rehabilitar un tram de muralla amb 200.000 euros si no recordo malament, què era el
pressupost. Evidentment, el projecte que des de l'Ajuntament pensàvem que s'havia de portar a terme,
evidentment amb el permís corresponent de Patrimoni, perquè ja sap el que passa amb Patrimoni, tal com
li he explicat abans, necessitàvem: 1) més recursos que els propis del procés de participació; 2) estar
autoritzats en este cas per la Comissió de Patrimoni i, per tant, vam fer una modificació pressupostària.
Tenim ara l'aprovació per part de Patrimoni i estem en procés de licitació i, per tant, per esta complexitat
no s'ha portat a terme, que hagués pogut ser molt més fàcil si s'haguessin fet diferents contractes menors
com en altres ocasions ha passat amb estos pressupostos. Té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, senyor Jordan. En tot cas queda evidenciat. Tenen vostès les dades i no les volen
facilitar, però les dades de l'administració pública vostè, per molt alcalde que sigui, no pot decidir si les
facilita o no. Si se li demanen les ha de facilitar. Per tant, té 10 dies per facilitar-les i que es digui que no
ens vol facilitar unes dades, entenem que no és una resposta que s'hauria d'acceptar. És evident que vostè
no vol facilitar estes dades perquè demostrarien que la participació ha baixat, i per això va ampliar dos
mesos més el termini de votació. Però si l'únic que volia dir era que havia participat més gent ja d'entrada
hauria pogut deixar els quatre mesos i no li calia fer este reglament que vostè mateix va fer, i després se'l
va saltar, perquè li va interessar. Per tant, jo crec que han de ser més seriosos, han de ser més rigorosos.
Estem a l'Ajuntament de Tortosa i si tenim un reglament d'uns pressupostos participatius crec que no es de
rebut que  a  mig  camí  del  procés  es  modifiqui  el  reglament  d'aquestes  maneres,  i  més  de  manera
unilateral. Per tant, li torno a demanar aquestes dades que té l'obligació de facilitar-nos i espero que, ara sí
de forma imminent, ens les pugui facilitar. Gràcies.”

Sr. Alcalde:  “Tranquil, que com ja li he dit quan s'acaba el procés, i també com marca la normativa amb
relació als diferents expedients que estan en tràmit, com pot ser en este cas aquest procés, se'ls facilitarà
tota la informació i,  per  tant,  esperem que la  participació vagi  en augment  perquè al  final  és el  més
important, i també com ja l'he dit, en este cas, així està succeint quant a la primera fase que és que hi ha
més propostes que mai amb relació als últims anys. Té alguna altra pregunta? Té la paraula.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde; regidores i regidors. El passat octubre del 2024 es va acabar la licitació del
SIS, Servei d'Intervenció Socioeducativa per a infants i adolescents en situació de risc, que actualment està
prestant l'entitat social Blanquerna en col·laboració en Creu Roja i en col·laboració en Atzavara que va ser
licitat el 2022. Un servei en un cost aproximat de 606.000 euros que dona servei a unes 110 famílies de
Tortosa. Actualment, el servei es continua prestant amb les mateixes entitats però a l'espera que surti la
nova licitació.

No  obstant  això,  malgrat  que  el  cost  del  servei  s'ha  incrementat,  vostè  comprendrà,  per  les  millores
salarials dels educadors i dels assistents socials, l'Ajuntament està pagant en aquestes entitats encara el
servei a preus del 2022, i això crea un greuge comparatiu per a aquestes entitats socials, entitats sense
ànim de lucre,  que han d'assumir  amb recursos propis  esta diferència del  preu.  Estes entitats poden
assumir esta diferència durant un determinat període de temps, però com vostè ha vist la quantitat és molt
elevada. Estem parlant d'un contracte molt alt i, per tant, això es torna insostenible quan estes entitats
més, rere mes, rere mes, rere mes, han d'assumir este increment del cost. Per aquesta nova licitació que
s'hauria d'haver preparat i hauria d'haver entrat en vigor de forma òptima el passat mes de novembre,
encara  no  està  preparada  i  no  està  publicada.  De  fet,  segurament  és  molt  possible  que  no  estigui
formalitzada fins a finals de l'estiu, i això posa en risc la viabilitat d'este servei.

Vostè ha estat molt àgil amb alguns contractes i licitacions, sempre que ha interessat. Tan àgil que fins i tot
algunes s'han pagat abans d'hora o s'ha tingut algú treballant sense contracte. El prec és molt senzill. Li
demanaríem que posés fil a l'agulla i que prioritzin esta licitació abans que este servei es vegi ressentit,
perquè estem parlant de famílies en risc d'exclusió. Gràcies.”
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Sr. Alcalde:  “Moltes gràcies,  senyor Ologaray. En som conscients,  ara, precisament,  la regidora d'Acció
Social no està, però en tot cas dir-li que estem fent tot el possible perquè esta licitació tiri endavant, està
contractació.  En  estos  moments  no  sé  dir-li  exactament  si  ja  està  pendent  de  fiscalitzar  a  nivell
d'Intervenció, però en tot cas també dir-li que és el mateix que va succeir quan es va acabar la licitació en
el seu moment. Així mos ho van fer arribar totes les empreses, que també hi va haver un període entre que
es va acabar el contracte i es va tornar a licitar com algunes vegades passa a les administracions, però
recullo la recepció i, per tant, en este sentit continuaríem agilitzant al màxim la licitació d'este projecte
social. Em demana la paraula per una altra pregunta?” 

Sr. Ologaray: “Sí, per respondre esta pregunta.”

Sr. Alcalde: “És que ja li he contestat.”

Sr. Ologaray: “Tinc un altre torn de rèplica, hem fet dos minuts, dos minuts, tinc el torn de rèplica.”

Sr. Alcalde: “Té la paraula per contestar.”

Sr. Ologaray:  “I més, senyor Jordan, quan vostè al·ludeix directament a l'antic govern. Vostè parlava que
això ja va passar en la passada licitació. No, senyor Jordan, li explico. La passada licitació es va acabar a
l'agost i  al  setembre ja  estava licitada.  Per  tant,  no va passar  ni  un mes.  En este cas,  s'ha acabat a
l'octubre i estem al mes d'abril. Per tant, li demano, com a mínim, una mica de respecte, perquè al final els
procediments administratius són els que són. Ja queda clar en quins mesos i en quins anys va passar això.
I el que li demanaria a part que puga accelerar aquest procés, com entenc que s'ha compromès a fer per la
importància que això té i també perquè mes rere mes ens trobem informes d'Intervenció desfavorables en
reparo suspensiu del pagament d'estes factures, que ja sap el que això suposa, el que li demanaria és que
es pugui estudiar la forma de si es pot compensar estes entitats socials per este increment de cost que
han d'assumir. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir que la nostra voluntat és agilitzar al màxim este projecte, perquè som conscients
de la  necessitat  i  que,  per  tant,  s'ha  reforçat  també el  departament  de Contractació,  i  tenen ordres,
directes de l'alcalde, no d'ara sinó de fa setmanes, que intentin agilitzar esta qüestió. I, en tot cas, això que
vostè comenta estudiarem si des del punt de vista legal és possible. Té alguna altra pregunta? Passem ara
al senyor Bel. Té la paraula.”

2. INTERVENCIÓ DEL SR. LLUÍS BEL ALEMANY

Sr. Bel:  “Gràcies, alcalde, regidors i regidores. Senyor alcalde, tinc un prec que fa referència una altra
vegada al WIN Jesús i al seu manteniment. Molts usuaris ens han fet arribar les seues queixes, com també
els comentaris públics a les xarxes socials per mal estat i deixadesa de totes les instal·lacions, com també
la neteja dels vestidors, l'aigua calenta que a vegades no funciona, i, sobretot, l'estat de manteniment de
les pistes de pàdel, que dificulta la seva pràctica. Destacant, fa dos caps de setmana on els mateixos
membres  del Padel  Jesussport  van  haver  de  netejar  les  pistes  i  condicionar-les,  en  cas  contrari  no
haguéssim pogut  fer la seva competició.  Preguem i  demanem que  realitzin una revisió i  manteniment
adequada a les pistes de pàdel del WIN Jesús i de totes les seues instal·lacions amb la brevetat més gran
possible i així assegurar les condicions òptimes per a la pràctica esportiva. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies. Té, en este cas, la paraula al senyor Grau com a regidor d'Esports i responsable d'esta
àrea.”

Sr. Grau:  “Gràcies, alcalde, regidores i regidors. En aquest sentit, i més exclusivament a vostè, Lluís Bel,
que sap que estem treballant amb un pla de treball que revisem setmanalment i, a més a més, anem fent
una auditoria de seguiment mensual, no només dels pavellons que ja va ser objecte de pregunta o de prec
l'anterior ple, sinó també de les instal·lacions que tenim a Jesús. Bàsicament, el que estem fent és, no
només  fent  nosaltres  mateixos  l’auditoria  interna,  sinó  recepcionar  les  queixes  que  formalitzen  i  les
sotmetem a la reparació urgent en cas que hi hagi una avaria, i en les tasques de manteniment fem tot un
criteri de priorització que ens permet posar en funcionament. Al WIN Jesús ara mateix estem treballant en
una avaria que és coneguda per tothom amb relació al sistema d'aigües, tant sanitàries, com de piscina, i
alhora també hem atès aquestes peticions que es van fer des dels usuaris de pàdel de Jesús. 

-  Pàg. 30 / 45 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

En aquest sentit, el que fem és recepcionar-les més enllà de l’efecte crida que puga tenir una publicació a
xarxes socials, el que fem és seguir amb el criteri de priorització que tenim establert internament i, per
tant,  així  seguirem  treballant,  més  enllà  del  rebombori  que  es  pugui  generar  a  xarxes  socials  que
evidentment no és objecte de debat tècnic, sinó de supervisió de les instal·lacions més enllà que siguen
publicades o no les deficiències. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Molt bé, era un prec, però vol…?, val  li dono la paraula.”

Sr. Bel:  “No, simplement,  evidentment  que s'ha fet rebombori a les xarxes socials, però també usuaris
personalment, jo treballo a Jesús i vaig a Jesús bastant, m'ho han fet arribar. Ja sé que em va contestar el
passat ple, que estan treballant però simplement porto estes queixes o este prec simplement pel bé de la
ciutadania i no perjudicar els usuaris, sinó al contrari. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyor Bel. Té la paraula el senyor Bonfill, si no recordo malament. Té la paraula.”

3. INTERVENCIÓ DEL SR. JOAN CARLES BONFILL MORENO

Sr. Bonfill: “Senyor alcalde, senyores i senyors regidors. En referència a la contestació que m'ha donat dels
cartells dels contenidors, és la segona vegada que em contesta en els mateixos paràmetres sobre aquesta
pregunta que li vaig formular fa uns plens, però li diria que el contingut de la pregunta i l'incivisme que es
va generar en esta enganxada de cartells fa que d'alguna manera hi ha una…, a part que s'hagi de fer una
denúncia o no en període electoral a la Junta Electoral o si no és període electoral a la Policia Local, crec
que el que cal és fer complir l'ordenança que hi ha de bon ús de la via pública, per tant, no era ni una illa
de contenidors, ni dos, ni sis era una enganxada massiva que el partit polític Sumar va fer a tota la ciutat i
això és una cosa que no passa desapercebuda. Per tant, crec que, independentment que algun partit
polític o ciutadà hagi de denunciar a una formació política com és el cas de Sumar per esta enganxada
massiva que va fer a totes les illes o part de les illes de contenidors de la ciutat, crec que el que ha de fer
la municipalitat és actuar i fer complir l'ordenança pel bon ús de la via pública.”

Sr. Alcalde: “És que ja li he dit abans, ara em diu Sumar. Crec que l'altra vegada va dir Podemos, però en
tot cas no sé si era Sumar o era Podemos, però sí, és el mateix, però no és el mateix,  i precisament durant
estos dies crec que tots ho podem evidenciar. En tot cas, evidentment, la nostra voluntat, fora bromes, és
que qui incomplesqui la normativa, sigui qui sigui, ha de complir, i només quan vostè m'ha aportat este
tema aquí al ple, jo he demanat informació de si hi havia algun tipus d'acta per part de la policia o si a les
comissions s'havia dit exactament a quin lloc, perquè llavors s'hagués pogut actuar. No va ser així. Jo el
que demano a tothom, sigui el partit que sigui, sigui l'entitat que sigui, sigui la persona que sigui, en el
moment en què s'està incomplint la normativa com aquesta, crec que el més adient és fer les denúncies al
lloc on toca i que, per tant, en este cas, les autoritats policials puguen actuar. Per tant, recepciono, i el que
he contestat és això perquè també hem estat revisant totes les actes. Té una altra pregunta?”

Sr. Bonfill: “Sí, tinc una altra pregunta, però pel que fa a això, és que no cal denunciar ningú? Insisteixo, no
cal que cap partit polític ni cap ciutadà hagi d'efectuar cap denúncia? És quan es veu, perquè això és una
cosa  que  no  passa  desapareguda,  doncs  l'Ajuntament  actua  simplement  fent  complir  l'ordenança
municipal. Simplement això, com a apunt.”

Sr. Alcalde: “Li torno a contestar el mateix. Si l'Ajuntament de manera general ha de complir, però si no té
esta informació de manera concreta, que no tenim esta informació de manera concreta, com que estigui
reflectida a les actes, el que jo dic és que és el millor que s'actue a través d'una denúncia formal o a la
Junta Electoral durant aquell període i, si és fora de la Junta Electoral, a la Policia Local que en este cas és
qui ha d'actuar. Té la paraula per, entenc, una altra pregunta.”

Sr. Bonfill: “Sobre el mateix…”

Sr. Alcalde: “Ja li he contestat.”

Sr. Bonfill: “Una última qüestió…”

Sr. Alcalde: “No l’he al·ludit.”

Sr. Bonfill:  “Vostè,  senyor alcalde,  m’esta dient  que ningú es va adonar que estaven totes les illes dels
contenidors, plenes de cartells del partit que sigui, ja no entraré en si és una formació política o si n’és una
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altra. Em diu això, senyor alcalde? Que ningú se’n va adonar? Ningú? No és una illa ni dues. Dic que són
més de sis illes en tota la ciutat. Potser miraven tots cap a una altra banda. Potser miraven tots cap a una
altra banda. Això pot passar si passa només a una illa però si passa a més de sis, no sé… Perdó.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir. Jo li ben asseguro que no tenia esta informació. No em dedico en anar mirant les
diferents illes, i menys en un període electoral on tots i totes sabem que hi ha molts cartells i, per tant, no
tenim cap voluntat de perdonar res a ningú, sigui del partit que sigui i, per tant, torno a insistir, que si
passa això en el futur, en altres períodes electorals, ho denunciem a la  Junta Electoral pertinent i si no és
així també de manera formal perquè pugui actuar en este cas la nostra policia local. Ho estem centrant en
un tema electoral, però també moltes vegades hi ha cartells d'altres entitats, associacions, programes o
activitats que es fan a nivell de la ciutat, i per tant jo crec que el pertinent és en este cas avisar a qui
pertoca, més enllà que ho puguis sentir de manera informal, però no tingui cap dubte que si és així se
sancionarà qui faci falta de cara al futur. Ara sí, entenc que té una altra pregunta.”

Sr. Bonfill:  “Les tramitacions dels permisos d'autorització per a l'activitat amb risc d'incendi forestal, que
coneixem com a permisos de crema de restes vegetals agrícoles, és un servei que es tramitava a aquest
ajuntament, a les EMDs i a les oficines municipals dels diferents pobles. Des del 15 de març aquest servei
no  el  tramita  aquest  ajuntament,  tampoc  les  EMDs ni  oficines  municipals  als  pobles,  re-adreçant els
usuaris  a  la  web de la  Generalitat  de  Catalunya o  presencialment  a  l'Oficina  Comarcal  del  Baix  Ebre
d'Agricultura a l'edifici de la Delegació del Govern. Senyor alcalde, la pregunta és la següent, com és que
aquest ajuntament ha deixat de donar aquest servei amb la molèstia corresponent que això ocasiona als
usuaris  en  general  i  especialment  al  sector  agrícola,  sobretot  aquells  que  no  disposen  de  mitjans
telemàtics  per  fer  aquesta  gestió,  que  ocasiona  pèrdues  de  temps  considerables  i  desplaçaments
innecessaris.  Com és que això només passa en aquest  ajuntament? Ajuntaments propers  i  de tota la
comarca continuen oferint aquest servei als ciutadans. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Passa perquè des de la mateixa Generalitat de Catalunya es va informar que a la temporada
d'enguany  dels  permisos,  des  d'un  edifici  que  està  tres  minuts  caminant  de  l'Ajuntament,  que  és  la
delegació  del  Govern,  s'atendria  totes  les  persones  per  a  poder  respondre  estes  peticions  segons  la
informació que jo tinc. Llavors el que se mos ha comunicat és que altres ajuntaments que, evidentment, no
tenen una delegació  de govern a  la  seua  ciutat,  com és  el  nostre  cas,  doncs estan fent  de  manera
extraordinària esta petició, però la informació que tinc a hores d'ara és que ho està donant presencialment
la Generalitat, i la Generalitat és a tres minuts de l'Ajuntament, i en este sentit entenem que s'està prestant
directament el servei a nivell municipal. En tot cas, estudiarem el que vostè diu amb deteniment el que
vostè diu,  perquè no tinc  més informació,  i  també en funció d'això si  convé podem rectificar,  però la
informació que tinc va en esta línia en moments d'ara. Té la paraula senyor Bonfill.”

Sr. Bonfill: “Una petita apreciació sobre el que em diu. Em diu que per exemple un veí de Bítem, o un veí
dels Reguers o de Vinallop, o de qualsevol de les EMDs, és a tres minuts de la delegació del Govern? Una
persona que no tingui mitjans telemàtics, o als nostres pagesos que per sort o per desgràcia hi ha una
mitjana d'edat de més de 65 anys, i em diu que en tres minuts pot anar a la delegació del Govern? És això
el que m'està contestant? Gràcies.”

Sr. Alcalde: “No he entrat en totes aquestes distàncies que vostè diu, però el que és evident és que les
EMDs tenen competències per poder-ho fer elles en si mateixes o no sé si en tenen, o no ho sé, ja li dic que
no tinc tota la informació. En tot cas jo no tinc la informació contrastada. Ja li he dit que ho miraré, però el
que si li dic és que el nucli urbà de Tortosa ho està fent la Delegació i, per tant, una persona que viu al
Rastre, a Remolins o al Temple en lloc de vindre a l'ajuntament sí que es pot desplaçar físicament a la
delegació del Govern segons la informació que tenim. És cert que a Vinallop i als Reguers són competència
nostra, i no sé si abans també es podia fer allà o també havien de venir aquí i em consta que les EMD, ho
he de comprovar, perquè no tinc tota la informació, algunes sí que ho estan fent, com altres localitats que
ho estan fent,  perquè no tenen una delegació. Però, en tot cas, ja li dic, recepciono, ho mirem i en funció
d'això veurem quina és la situació actual. Té la paraula senyor Tomàs.”

4. INTERVENCIÓ DEL SR. DOMINGO TOMÀS AUDÍ

Sr. Tomàs: “Disculpe, senyor alcalde, estava mirant si a l’EMD de Jesús podia tramitar el permís de crema.
En tot cas dir-li que jo tinc un prec amb relació al passeig de Ronda i li ben asseguro que del que menys
hauria de preocupar del passeig de Ronda són de les vistes panoràmiques dels murals artístics de l'artista
Roc Blackblock.  Li  demanaria,  i  ho faig per  un tema ja de malestar  veïnal  i  amb una certa tristesa i
preocupació,  la  veritat,  quan  et  paren  pel  carrer  et  diuen  que  el  passeig  de  Ronda  està  certament
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abandonat. Estem a portes de la Setmana Santa. Suposo que voldrem, malgrat el que algú pugui dir en
aquest plenari, voldrem que vingui turisme, voldrem que hi hagi activitat econòmica, i volem que es facin
moltes coses a la ciutat, que s'allotgin a cases rurals, que s'allotgin a pisos turístics, a totes les places
hoteleres de les quals disposa també la nostra ciutat, que consumisquen com més millor; i els d'aquí si
poden anar a algun altre lloc també és fantàstic i qui es vulgui quedar i gaudir del territori també. Per tot
això toca posar a punt el passeig de Ronda, i ja li dic també si li preocupen les pintades vostè mateix pot
sancionar.  Hi  ha pintades,  actes incívics  i  també l'insto  a revertir  de manera  ràpida i  immediata esta
situació, repintant-ho, i ja sap que al final el que s'ha de fer és ser proactiu i si algú vol fer una malifeta,
algú ha d'actuar de manera ràpida. El que és evident és que trobem diferents veïns de la zona i es posen
pràcticament a plorar, literalment, i crec que alguna cosa s'ha de fer al passeig de Ronda, i si vol, fora de
micro, li puc fins i tot dir en quines zones m’han aturat o com m'han dit les coses que crec que alguns dels
membres del Govern també els han parat, però també mos diuen que per una orella els entra i per l'altra
els surt.”

Sr. Alcalde: “Evidentment, en això estem d'acord, no en l'última frase, sinó el contingut general de la seua
petició i és que el passeig de Ronda, i a més vostè ho va patir com a regidor de Serveis i alguna vegada en
este plenari en vam parlar, és un dels punts, si se'm permet l'expressió, calents que tenim pel que fa al
manteniment de la via pública a la nostra ciutat, perquè és un espai que està molt aïllat en tot un barri que
està en la situació que està, que és el barri de Sant Jaume, pràcticament deshabitat. Evidentment, en este
sentit, estem reforçant el que és la cura en este espai, en algunes ocasions neteges específiques, perquè
s'acumula. Ja li he dit que vostè i jo en vam parlar moltes vegades en el passat, i per això crec que estem
d'acord. També en alguna concentració, no vull criminalitzar ningú, però de grups que es posen allà i que,
per tant, també s'estan fent vigilàncies específiques, i  precisament esta setmana que és la prèvia a la
Setmana Santa i, per tant, en esta promoció turística de la nostra ciutat tenim pendent actuar. Per tant,
recepciono esta qüestió, i ja li dic que en este sentit ja estem totalment d'acord, que ja mos agradaria
poder actuar més, però és clar, no podem pels recursos que són, però que en este sentit ho tenim previst
fer durant estos dies previs, dies a la Setmana Santa. Té la paraula senyor Tomàs.”

Sr. Tomàs:  “Gràcies, alcalde. Ara passo a una pregunta que en este cas és una pregunta que ens porta
també més  o menys a  la  mateixa  zona.  Comparteixo  amb vostè  determinades preocupacions d'altres
èpoques, i el cert és que vostè quan estava a l'oposició d'alguna manera era més contundent en estes
reivindicacions, i moltes vegades fomentaven allò de no sé quants plans específics i plans d'actuació que
havia de tenir la ciutat, que, per cert, crec que no n'han aprovat cap des que estan al govern. Estaria bé
que abans no acabés la seva etapa d'alcalde en pogués aprovar algun. I la qüestió seria en quin estat es
troba l'enllumenat ornamental de les muralles del Castell de la Suda, perquè al final si estem parlant que
aquella  zona és una zona que,  com vostè mateix  ha dit,  ho ha verbalitzat  vostè,  hi  ha determinades
pràctiques incíviques i determinats comportaments que d'alguna manera s'han de perseguir, si resulta que
la zona està apagada i no tenen llum, doncs la veritat és que encara millor que millor. Però li repeteixo, la
pregunta era que estos 21 projectors que tant mos va costar posar de leds que banyaven tota la muralla
del Castell de la Suda i que donava una foto de la façana fluvial extraordinària des de la part de Ferreries,
la veritat és que últimament ha destacat d'alguna manera per aquesta queixa també veïnal, perquè no es
pot lluir tot el contingut de la façana fluvial. Per tant, la meva pregunta seria si sap en quin estat es troba
l'enllumenat ornamental que banya les muralles d'este monument, com és el Castell de la Suda. I també
recordar-li que és de competència municipal. O sigui, ja li avanço que no em val que forma part de les
obres del Parador, perquè al final qui controla la caixa de comandament li puc ben assegurar que és de
l'enllumenat públic.”

Sr. Alcalde:  “No tinc la informació ara al respecte, li soc clar sobre aquesta qüestió, perquè evidentment
tenim moltes actuacions vinculades a la recuperació de les muralles i les fortificacions. En estos moments
ja s'ha adjudicat la museïtzació de les avançades de Sant Joan i d'Orleans. També, com vostè acaba de dir,
estan en marxa totes aquestes obres que afecten, en este cas, el Castell de la Suda, fruit d'una actuació
del Govern central de 4 milions d'euros amb els Fons Europeus, que també faran que el castell de la Suda
tingui un nou atractiu turístic, que a hores d'ara no té, amb la recuperació de les galeries subterrànies,
també amb l'entrada per la paterna del general Ortega i en una nova passarel·la que mirarà de cara al
Rastre. També hi ha altres actuacions vinculades a la recuperació de les fortificacions, però sobre esta
qüestió en concret ja li he dit que ara no disposo de la informació i, per tant, en el pròxim ple, si la tinc,
espero tindre-la, li ho comentaré. Té la paraula, senyor Tomàs.”

Sr.  Tomàs:  “En  relació  amb  esta  resposta  dir-li  que  el  que  em  diga  en  el  pròxim  ple  em  semblarà
extraordinàriament fantàstic, i jo el que li demano és que de manera immediata l'enllumenat funcioni, que
de cara precisament com diem a les activitats de Setmana Santa es pugui revertir, i que estigui en marxa
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la il·luminació. Entenc que no ha de ser tan difícil i sí que comparteixo que al final, de tant en tant, el govern
anterior vam poder tirar endavant el passeig de les Cultures, els propis murals de la zona del barri del
Castell, per cert, faltava il·luminar-los perquè quedessin més lluïts quan es passeja, també és un atractiu
turístic.  Tot això endreçava també una mica tot el conjunt i  permetia precisament que estes activitats
arraconades, que comentava vostè, no es produïsquen. I quant a la reforma del Parador també recordar-li
que és una acció que ja es va formalitzar estant natros al govern, igual que totes aquelles obres que ara
podrem gaudir durant estos dies de la Setmana Santa que han anat avançant de tot el passeig també de
les fortificacions i de les muralles. Per tant, Tortosa té molts quilòmetres de muralla, ho sap segurament
millor que jo i segurament que la feina no se l’acabarà.”

Sr. Alcalde: “No, no, no ens l'acabarem, i tranquil que estem actuant després de l'estat que ens han deixat
lamentable de la majoria de les fortificacions, que és evident que és el que és i que, per tant, s'estan
portant a terme totes aquestes actuacions que vostè molt bé ha dit. Sí que li puc dir que amb relació a
l'enllumenat  una de les  coses  que  hem pogut  actuar  durant  estos  mesos  és  l'arranjament  també de
l'enllumenat del Pont de l'Estat que com tantes altres coses, i suposo que vostè també està d'acord amb
això, ens han trobat en un estat deficient i vam haver d'arreglar després de mesos de no funcionar. Però,
en tot cas, ja li  dic, estigui tranquil que estem actuant en totes les fortificacions com mai, en diversos
projectes vinculats a la seua recuperació i a la seua potenciació, i també en este projecte perquè Tortosa
pugui ser patrimoni mundial vinculat a les fortificacions. Per què em demana…?  Una altra pregunta? Té la
paraula.”

Sr. Tomàs: “Gràcies Sí, certament té molta feina fer a les muralles perquè entre altres coses s'ha trobat,
per exemple, la fortificació de Tenasses, que va ser adquirida en l'anterior mandat, i és una zona més on
s'ha de treballar. Per cert, no hi he anat, hi aniré una tarda d'estes, si vol anticipar-se a quan hi vagi jo,
vagin per davant perquè li ben asseguro que segurament em trobaré un espectacle bastant guapet. Dit
això tornem amb el tema façana fluvial…”

Sr. Alcalde:  “Senyor Tomàs, li tallo un moment perquè estava fent una pregunta, m'ha dit diferent, i ha
tornat a incidir sobre el mateix tema, sobre el tema de Tenasses. No sé si ho sap o no ho sap però no es va
adquirir la seua totalitat, per la qual cosa este govern no pot actuar de manera legal tenint en compte que
no la totalitat de la fortificació és de l'Ajuntament. De fet, també hi ha un requeriment de Patrimoni que
igual que vostè s'estava vanagloriant que es van saltar la llei i que mos ha arribat una sanció de 9.000
euros per saltar-se la llei, més enllà dels gustos o no de les diferents pintures, també es va actuar en aquell
moment posant una placa que no estava autoritzada i, a més a més, en un territori que teòricament no és
de l'Ajuntament, perquè la propietat no es pot dividir en dues parts i, per tant, la totalitat de Tenasses
l'informo que no és encara propietat de l'Ajuntament al 100%. Dit això, entenc que té una altra pregunta.
Té la paraula.”

Sr. Tomàs: “Bé, en tot cas senyor alcalde, no he acabat la pregunta però li hauria de contestar pel que fa al
que m'ha dit perquè m'ha tallat la pregunta. Per tant, dir-li que si és un tema de parlar d'autoritzacions em
prepararé per al pròxim ple l'autorització que vostè mateix ha dit en este plenari, que no tenia de CHE i
estaven actuant  en  una zona de barrancs que després  per  això  no  s'han pogut  acollir  al  total  d'una
subvenció. Però li dic, m'ho prepararé, ho recepciono com fan vostès des del Govern, i el pròxim ple en tot
cas en parlarem.  També quan vagi  a  Tenasses,  que vostè  me n’ha  parlat,  identificaré  les  zones que
estiguin malament i m'aclarirà quines són de competència municipal i quines no. Entenc que quan veiem
allà les que no són de competència municipal  estaran ‘desmadrades’  i  les de competència municipal
estaran en perfecte estat de revista. En tot cas ja ho aclarirem. Passo a la pregunta senyor alcalde.”

Sr. Alcalde: “Abans de passar a la pregunta ha de saber que qui acaba el torn de les preguntes és l'alcalde
i, per tant, estigui molt tranquil amb relació a totes les preguntes que fa, però ja li dic jo que el castell de
Tenasses no podrà saber quina és la part exacta de la propietat perquè, com ja li he dit o així se mos ha
informat des dels serveis d'Urbanisme i de Patrimoni de l'Ajuntament, és indivisible i, per tant, en este
sentit  no  tenim  la  potestat  per  autoritzar  cap  actuació.  I  amb  relació  als  barrancs  ja  li  he  dit  que
precisament es va reduir l'actuació perquè no s'actués amb relació al que no està del tot clar de si és
competència dels ajuntaments o dels antics propietaris que ja estan registrats i que per això el Govern de
l'Estat vol tirar endavant aquell  inventari que els vaig dir a l'últim ple. Entenc, ara sí, que té una nova
pregunta. Té la paraula.”

Sr. Tomàs: “Si no m'he descomptat em queden unes dues o tres més. Ja parlarem el pròxim dia de la CHE,
avui no era el tema. En tot cas dir-li que, tornant a la façana fluvial, també hi ha diferents veïns que ens
han fet arribar que fa mesos que no funciona la il·luminació, fa mesos que no funciona la il·luminació del
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Palau Episcopal, i li dic des de la solemne tranquil·litat, perquè estic molt tranquil, cregui'm, i a la vegada
gens preocupat, i amb màxim respecte a l'alcalde que modera aquest plenari, i en cap moment li he faltat
al respecte ni l'he tallat en res sinó que segueixo ordenadament tots els tempos i tota l'organització del
debat del plenari  que vostè cregui convenient. Al final jo fins a les vuit del matí no tinc res a fer, i  la
paciència no me l'acabarà. Amb tot això, la il·luminació ornamental del Palau Episcopal, fa mesos que no
funciona i es comenta, vox populi, per la ciutat que si és un tema d'un cert acord de pacte que han deixat a
les fosques el Palau Episcopal. Jo vull saber quina problemàtica…, escolti’m, jo al final ni camino ni passejo
per Tortosa. Jo dic les coses al ple, m'entén? I, per tant, a mi sempre em trobaran de cara. Jo li  estic
preguntant una cosa molt concreta i li dic el que diu la gent, perquè és curiós que es retira la subvenció al
Bisbat i que a la vegada se li apaguin els llums. No sé si és que està tot lligat. Al final són vostès els que
han sembrat  també esta ràdio  macuto amb les seves accions.  Naltros el  teníem il·luminat  i,  per  cert,
contribuïa molt en aquella zona perquè sap que la il·luminació des de la barana és un punt que queda una
mica  coix,  i  la  il·luminació  ornamental  del  Palau  Episcopal  era  molt  efectiva  de  cara  a  la  seguretat
ciutadana. En tot cas, tornem al turisme, un actiu i un potencial econòmic que ens hem de creure, que no
hem de banalitzar i que hem de fomentar este turisme de qualitat que tenim. Per tant, la pregunta és què
passa amb la il·luminació ornamental del Palau Episcopal? Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “El que passa és que no funciona, però no és que no funciona des de fa mesos, és que fa anys
que no funciona. Fa anys que no funciona i, per tant, el tema està en que fa anys que no funciona i també
en este sentit s'ha d'arranjar, com mos ha tocat arranjar en este cas el Pont de l'Estat, la il·luminació i els
altres elements. En tot cas veurem quina és la situació concreta que tenim en estos moments, però no se
mos ha fet arribar tampoc cap petició sobre aquesta qüestió i,  per tant, en esta línia no tenim res en
contra, al contrari, del Palau Episcopal; primer, perquè està declarat també a nivell artístic com una obra
arquitectònica molt important a la ciutat i, per tant, en esta línia, al contrari, la volem posar en valor, i així
ho hem fet també en diferents esdeveniments vinculats a la ciutat. Per tant, recepcionarem què és el que
passa amb relació a esta edificació i en esta il·luminació, però ens consta que fa molt de temps que no va i
no és d'este mandat. Té la paraula.”

Sr. Tomàs: “Sí, senyor Jordan. Li porto la contrària, i no és una falta de respecte, però no és cert. Les llums
del Palau Episcopal han deixat de funcionar, fa pocs mesos. No és un tema complex. Hi ha temes de ciutat
o temes de diferents equipaments que són un tema de software, que són un tema de programació, que
són un tema de determinats LEDs, que vostè sap que tot això avança de manera ràpida i al cap d'uns anys
s'ha de canviar una part de tecnologia o el cervell, per entendre’ns, sense arribar a la intel·ligència artificial.
Cregui’m, miri li tiro un cable: truqui demà al matí a un proveïdor local de Tortosa, i tindrà les bombetes
que pot substituir la il·luminació del Palau Episcopal, i li asseguro jo que abans del divendres ho té en
marxa. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies per les seues recomanacions i per tots els coneixements tècnics. Entendrà que jo ara
no em posaré a discutir sobre les bombetes o no d'un edifici, però jo el que sí que li dic és que no hi ha cap
voluntat de no il·luminar este monument. Primera, perquè en este cas sí que és una bellesa arquitectònica
important i, per tant, forma part de la nostra façana fluvial, i en tot cas intentarem esbrinar exactament
perquè en estos moments no funciona. Té una altra pregunta? Té la paraula.”

Sr. Tomàs: “Gràcies, alcalde; regidores, regidors. En la passada comissió de l'Àrea de l'Espai Públic no es va
donar cap informació de l'àmbit de la mobilitat més enllà de tot el que s'havia informat llargament ja en la
comissió anterior del mes de febrer. La qüestió és que hem pogut comprovar, i també per diferents queixes
de ciutadans, que hi ha una problemàtica en les pilones o, si més no, en la pilona d'accés al centre del
nucli històric, concretament al carrer Doctor Ferran, i que ha generat diferents problemes en vehicles, que
en ser una zona molt transitada la Rambla Felip Pedrell i la tornada de l'avinguda de Remolins, es troben
diferents vehicles fent marxa enrere perquè la pilona no acciona. És cert que si es truca a la policia local
ens consta que la pilona s'acciona i es pot baixar, però jo suposo que també les persones en funció de com
es troben amb aquella estampa en aquell moment doncs obren d'una manera o d'una altra. La qüestió és
què pensem fer al respecte? És un problema que s'allarga i que hauríem de resoldre aviat perquè al final
això el que dona són problemàtiques al veïnat, i si volem fer que viure al centre històric, al nucli històric,
tingui determinades comoditats i facilitats, la pilona hauria de funcionar a la perfecció exactament igual
que funciona segurament  el  comandament  dels  comandaments  a distància  dels  pàrquings  que pugui
tancar la gent a casa seva.”

Sr. Alcalde:  “Aquest tema crec que alguna vegada ha sortit al ple, i  sap que tenim problemes amb les
diferents  pilones  que  es  van  instal·lar  a  l'inici  d'este  mandat.  Estem  treballant,  per  part  dels  tècnics
municipals, amb l'empresa que va executar aquestes obres i, per tant, som conscients de la dificultat que
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hi ha en aquestes instal·lacions i, per tant, en este sentit li dic que estem continuant pressionant l'empresa
perquè es pugui resoldre, perquè de la manera en què es va fer ha sigut molt complicat, i certament hi ha
molts problemes en relació amb aquestes instal·lacions. Té una altra pregunta sobre aquest tema? Té la
paraula.”

Sr.  Tomàs:  “Doncs  per  respondre  a  la  seua resposta,  en  tot  cas,  ho  celebro  i  segurament  també ho
celebrarà la ciutadania si poden donar-li una solució com més ràpidament millor. Gràcies.”

Sr. Alcalde:  “Moltes gràcies. Ja li  dic que és un tema que també hi estem treballant i  que mos estem
trobant dificultats per la manera en què es va instal·lar en el seu dia. Té la paraula la senyora Ripoll.”

5. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MÒNICA RIPOLL CASTELLÓ

Sra. Ripoll: “Gràcies, alcalde, regidores i regidors. Al Decret 347/2025, del dia 7 de febrer de 2025, vostè,
senyor Jordan, va signar la devolució de 44.091,32  euros al Departament d'Igualtat i  Feminisme de la
Generalitat de Catalunya dels 109.791,69 euros finançats per a la prestació dels serveis de cura puntual
per als xiquets i xiquetes de 0 a 16 anys a l'Ajuntament de Tortosa. Ens pot explicar per què no s'han
utilitzat aquests recursos i s'ha hagut de renunciar a més del 40% d'aquests diners públics destinats a les
famílies de Tortosa i dels cinc pobles?”

Sr. Alcalde: “En estos moments no tinc la informació. Això té a veure amb totes aquestes subvencions que
moltes vegades se sap que s'han de retornar. De fet, fa poc vam tenir la visita del director dels Serveis
Territorials d'Acció amb el nou nomenament per part de la Generalitat, i ens va comentar que l'Ajuntament
de Tortosa històricament estava retornant molts diners sobretot del Departament de Benestar Social, del
qual, a més a més, vostè va ser regidora. De fet, mos va portar tot l'històric i, per tant, s'estaven tornant
molts diners durant estos últims anys que és l'històric que mos havien portat, perquè els programes no es
podien executar o no s'executaven al cent per cent, o no es contractava el personal adient i, per tant, esta
situació és una de les que, per part de l'Ajuntament, s'ha de resoldre, i suposo que esta qüestió, no sé ara
exactament els detalls, però té a veure amb qüestions vinculades o a manca de personal o que no s'ha
contractat, o que no s'ha realitzat tot el programa, però no tinc ara la informació detallada de la pregunta
que vostè m'està fent. Té la paraula la senyora Ripoll.”

Sra. Ripoll:  “Sí, em contesta de Serveis Socials, però això que li  dic no és del Departament de Serveis
Socials, és d'igualtat i Feminisme. No obstant això, dir-li que Temps per a tu, un espai lúdic i gratuït per als
xiquets i les xiquetes de 4 a 12 anys, fora de l'horari escolar per conciliació familiar i personal. El conec
perfectament, perquè justament l'adequació de l'espai, l'equipament, la contractació, la situació del servei,
la creació de l'aplicació per poder reservar hora, el disseny del logotip, així com el seu nom i la seva posada
en marxa ho vam fer nosaltres a l'espai Moreira el maig del 2023. Des del mes de maig, tot en marxa, com
ara està exactament igual, i tenien molt més finançament sense haver-ne disposat del 100% d’aquest, i
haver de tornar al 40%, quines millores o altres serveis han portat a terme per incrementar-ho? És la meva
pregunta, perquè tenia molt més finançament. Nosaltres en este departament no vam tornar ni un, perquè
vam tenir tota la despesa de les instal·lacions. Vostè ho te tot apunt i resulta que no l’han incrementat en
res. Com ha estat això? Si m'ho poden contestar.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir que ja ho analitzarem. Ara em deien que estava vinculat a una altra anualitat,
que no tenim clar exactament quina és, però el que sí que li comento és que evidentment està dins de
l'Àrea Social, sap perfectament que el tema de la gent gran, igualtat i  feminismes, i  el que se mos va
traslladar per part de la direcció de Benestar Social és que històricament l'Ajuntament de Tortosa retorna
part dels recursos econòmics per estos diferents programes i que, per tant, hauríem de fer tot el possible
per a realment utilitzar-los. Jo ja sé que no li agrada que parle del passat, però és que justament m'ho
pregunta vostè que va ser regidora de l'Àrea, i que també es van haver de retornar diners i suposo que això
ho reconeix i que, per tant, en esta línia tots han d'intentar saber o millorar per poder retornar els mínims
recursos  possibles  i,  per  tant,  aprofitar-los.  No  tinc  la  informació  exacta  i,  per  tant,  quan  la  tingui  li
comentaré. Teòricament, no l'he al·ludit però si vol li torno a donar un minut. Té la paraula.”

Sra. Ripoll:  “Li responc el tema és que des de Serveis Socials d’aquí l'única part que retornàvem era una
part que estava relacionada amb personal propi, però això que li dic és diners que van a benefici de la
ciutadania de Tortosa i no del personal de l'Ajuntament. Per tant, repassi-ho bé i agrairia que ens donéssim
una resposta al respecte.”
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Sr. Alcalde: “Ho repasso bé, però de totes maneres pense que el personal que treballa a l'Ajuntament de
Tortosa també és en benefici de la ciutadania, per poder-los atendre bé i quan vostè governava va retornar
molts de diners perquè no s'estava fent, però en tot cas la regidora d'Igualtat i Feminismes m'ha demanat
la paraula. Entenc perquè deu tindre informació sobre aquesta qüestió i, per tant, li dono la paraula.”

Sra. Lleixà: “Gràcies, alcalde. En tot cas, perquè disposa d'alguna informació, de totes maneres, revisarem
el que ens diu, però segons la informació que ara mateix tinc, justament del programa de Temps per a tu, a
la subvenció del que corresponia a l'any 2021 es van retornar, el 21, 40.754 euros, i l'any 22, 45.958
euros. Estos diners que ens van retornar corresponen a l'anualitat del 2022. Per tant, pot entendre que és
del mandat anterior, i evidentment li puc contestar les millores que hem fet este mandat, que ha sigut
ampliar dels 12 als 16 anys, també ampliar la bossa d'hores, i, com sap, ampliar el servei als pobles els
dissabtes al matí i també quan no hi ha jornada lectiva a l'escola.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Lleixà. Entenc que, ara sí, la senyora Ripoll vol contestar, té la paraula.”

Sra. Ripoll:  “Només dir-li  que l'any  21 i  22  Temps per a tu no estava vigent,  perquè això es va fer a
posteriori, que va ser després de la pandèmia. Per tant, en esta bossa que em diu, que jo li estic al·ludint,
no m'està contestant al respecte, i a més penso que fer oposició de l'oposició és la seua tàctica habitual. I
li dic avui el que vostè va firmar fa relativament pocs dies, i no m'ho saben contestar, em sembla que
tornaré a dir-li una cosa que vostès utilitzen molt que és l'herència Roigé. Viuen de l'herència Roigé i no
s'impliquen a millorar  el servei, però almenys això és el que em sembla, perquè el que em diu ha sigut
incrementant mitja hora entre setmana a Tortosa, no poc! Perdoni, que ho tinc aquí. A més, la premsa està
bastant detallat que ha fet vostè durant este any passat.”

Sr. Alcalde: “Té la paraula la senyora Lleixà, per tancar en este cas la pregunta.”

Sra. Lleixà: “En tot cas, conec molt bé el servei perquè també era directora d'Igualtat i Feminismes, i per
tant el conec perfectament senyora Ripoll. I evidentment, revisaré, ja li he dit, aquestes dades que vostè
està donant. Li dono les que ara mateix tinc aquí, i, a més a més, d'esta mitja hora de la que parla, sap que
el servei als pobles ara s'està fent totes les setmanes, i quan no hi ha jornada lectiva es fa el servei tots els
matins, i també s'ha posat a disposició de la ciutadania en activitats culturals que s'hagi utilitzat més o
menys, i continuarem millorant el servei perquè és el que volem, evidentment, i treballarem en això, no en
tengui dubte.”

Sr. Alcalde: “Molt bé. Sobre una altra qüestió, té la paraula, senyora Ripoll.”

Sra. Ripoll:  “Justament respecte del que vostè em comentava senyora Lleixà, li voldria preguntar quina
valoració en fa del servei de Temps per a tu vinculat als esdeveniments culturals.”

Sr. Alcalde:  “En este cas, és a mi a qui s'hauria de dirigir, però ja ho he fet bé, perquè la valoració més
concreta d'este servei li dono la paraula a la senyora Lleixà perquè pugui respondre. Té la paraula, senyora
Lleixa.”

Sra. Lleixà: “Evidentment, quan comencen tots els serveis de vegades tenen més ús o menys. L'important
és posar-ho a disposició.  Una altra cosa és que la ciutadania el  faci  servir  o  no, hem mirat  diferents
formats, i ho estem valorant. Es va posar en marxa a finals de l'any passat, del 24 i, per tant, jo crec que
encara és una mica aviat. L'any 24 no es va fer servir però es va posar a disposició. Això passa, a vegades,
i en tot cas també hem reforçat tota la part de difusió i que la gent conegui este servei que és públic i
gratuït, i, evidentment, quan tindrem una mica més de recorregut, continuarem fent la valoració. També
hem de tindre en compte que el pacte amb la pròpia empresa és que com que hi ha cita prèvia, si no hi ha
reserves, no s'activa i, per tant, no ens costa res a nivell de recursos. Per tant, esta és la valoració.”

Sr. Alcalde: “Gràcies. Té la paraula la senyora Ripoll.”

Sra. Ripoll: “Gràcies. A l'informe de les assistències, que els vam sol·licitar, consta que s'ha ofert des del 25
d'abril  fins al  14 de desembre un total  de nou serveis  de  Temps per a tu vinculats a esdeveniments
culturals, a l'Espai Moreira, a l'Auditori, al parc municipal, al museu i a la biblioteca amb dos monitors d'una
durada aproximada de dues hores a cada servei. El nombre de xiquets o xiquetes atesos ha estat 0 a cada
acte cultural, per tant, el còmput anual dels usuaris ha sigut de 0. Cap xiquet ni cap xiqueta ha gaudit del
servei  que vostè ha introduït  com a novetat en aquest  mandat.  Continuarà oferint aquest  servei  l'any
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2025? Si és així, quines mesures ha pres per millorar-ho a part de fer-ne més difusió? Perquè de moment
crec que ha estat un fracàs.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Ripoll. Té la paraula la senyora Lleixa.”

Sra. Lleixà: “Més enllà de si és un fracàs o no, jo crec que posar a disposició serveis a la ciutadania, que,
evidentment, si la ciutadania no els utilitza, i ja li he dit que tot i que en cas que es posés a disposició, hi
havia uns recursos pactats, com que no hi havia ni una cita prèvia que estava establerta, no mos ha costat
res, per tant jo no ho considero en cap cas un fracàs. Al contrari, és una mesura més a disposició de la
ciutadania, i, evidentment, farem accions per intentar millorar-ho, i sinó la valoració… però entenem que
necessitem una mica més recorregut, almenys durant este any 2025.”

Sr. Alcalde: “Entenc que ara ja han acabat el debat, que ja m'he perdut de no sé quantes preguntes, precs i
respostes i contra respostes, però crec que ja se li ha respost i, per tant, té la paraula la senyora Roigé.”

6. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MERITXELL ROIGÉ PEDROLA

Sra. Roigé: “Com hem vist, a totes les preguntes que m'han precedit, està fent més oposició de l'oposició,
parlant de passat que no contestar respecte al que es fa al present. Jo no li preguntaré del present, però
parlant, en primer lloc, del passat com n'ha fet referència aquí al ple i  no en Junta de Portaveus com
pertocaria, que són aquest expedient que diu que ha arribat respecte als murals del barri de Sant Jaume. 

Jo  vull  recordar  que,  en  primer  lloc,  estem  parlant  d'una  intervenció  artística  a  un  lloc  de  manera
provisional, un lloc pendent d'urbanitzar, que no vaig sentir en cap moment a ningú que digués que no li
agradava el tema al seu moment, tampoc a vostè, d'unes parets grogues que es van convertir en unes
instal·lacions d'un artista urbà reconegut a tot el país, que està fent actuacions a tot el país, amb elements
basats en el nostre patrimoni, basat en les tres cultures. Vam tenir un requeriment, no molts requeriments
com ha dit, per tant, un requeriment,  i  vam decidir fer al·legacions perquè enteníem que aquell artista
millorava molt més aquell  entorn, i  així  també ho veia tota la ciutadania, segurament menys vostè, en
aquell  moment no va dir res, per cert, i  ara es veu que vostè prefereix que estigui de color groc, com
estava, tot amb espuma, que no amb aquests elements d'un artista reconegut.

Uns elements que també estaven… uns murals que també estaven a la plaça Sant Joan, que Patrimoni no
va dir res, i que també estaven en altres entorns, i que Patrimoni no va dir res i li va semblar bé. Com vam
entendre que era una decisió subjectiva, vam recórrer contra aquella decisió, i avui ens diu que ha arribat
un expedient, i la meva pregunta és: pensa defensar els interessos de Tortosa o pensa tornar a posar de
groc aquelles parets? Pensa que és millor posar aquelles parets de color groc que deixar-les amb els
murals d'este artista reconegut, quan realment es veu que aquella resolució del Departament de Patrimoni
l'únic que deia era que no s'adequava a l'entorn, segons ells? A la plaça Sant Joan s'adequa a l'entorn, allí
no s'adequa a l'entorn uns murals pensats, definits, treballats d'acord amb els tècnics de l'Ajuntament de
Tortosa i d'acord també amb les imatges que tenim al museu de la ciutat, basades en les tres cultures. Per
tant, defensarà els interessos de Tortosa o seguirà fent oposició de l'oposició parlant del passat?”

Sr. Alcalde: “Jo li demano que no menteixi, perquè ha dit unes quantes mentides ara mateix. Ha dit que a
mi m'agrada més d'una manera o d'una altra, i això és fals. Vostè està mentint, vostè està mentint, vostè
està mentint, perquè jo ni em penso pronunciar si m'agrada o no m'agrada perquè aquí la qüestió no és
una qüestió objectiva si m'agraden o no els murals. Aquí vostès van presentar un projecte, van demanar el
permís de Patrimoni i Patrimoni ens va dir que no. I, certament, van presentar unes al·legacions però vostès
no van esperar que la Generalitat els contestés estes al·legacions, i com no van esperar van tirar pel dret.
Van fer les obres sense el permís, i ara ha arribat la multa i la multa són 9.000 euros.

No, si les pintures mos agraden o no mos agraden, que aquí no va de valors artístics, del que li agrada a
vostè i del que m'agrada a mi. Aquí va de la llei, de la normativa, i vostè es va saltar la normativa, perquè
és cert que vostè va presentar una al·legació, però vostè hagués hagut d'esperar al·legació, i si llavors la
Generalitat li hagués acceptat l'al·legació, hagués pogut tirar endavant les pintures, però no va esperar i va
tirar pel dret. Per tant, no digui mentides, no intente involucrar si a l'alcalde li agrada o no li agrada, perquè
és una qüestió de procediments i  de legalitat.  Vostè va tirar endavant estes pintures sense el  permís
pertinent.  Va  presentar  unes  al·legacions,  però  les  al·legacions  no  van  ser  respostes,  i  quan  van  ser
respostes ja estaven fetes les pintures, i ara mos arriba la sanció de 9.000 euros perquè vostès no van fer
cas de la llei ni d’allò  que els van dir al seu moment.
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Ja li he dit abans, no sé si ho ha sentit, però li torno a dir, que com soc alcalde d'este Ajuntament intentaré
defensar els interessos de l'Ajuntament. I, per tant, farem el possible per a no pagar esta sanció que tenim
aquí gràcies a la seua gestió.  Per tant,  li  demano respecte, que no digui mentides i  que reconegui la
realitat. Que és que vostè va tirar endavant una actuació sense el permís corresponent i és això el que en
estos moments tenim damunt de la taula, malauradament. Té la paraula.”

Sra. Roigé: “De mentides, senyor Jordan, n'ha dit unes quantes al llarg del ple, i jo no he dit cap ni una en
esta pregunta que li he fet. Vostè ha dit que hi havia diversos requeriments,, n'hi havia un, no n'hi havia
cap més. I este requeriment va ser contestat amb unes al·legacions que vam fer, perquè consideràvem que
era legítim fer-les. Les vam fer quan mos van arribar, i, per tant, a partir d’aquí li dic, crec que li puc dir, i
vostè pot contestar un no, és evident. Ja veig que no vol contestar, però, en definitiva, el que li estem dient
és vostè recorrerà i farà un recurs? Que ho permet la normativa, perquè la normativa també ens permet
interposar un recurs quan no estem d'acord amb una cosa com és una decisió absolutament subjectiva en
aquest  cas de Patrimoni.  Recorrem contra  aquesta decisió,  com podem fer-ho,  per  no pagar  aquesta
sanció absolutament injusta i no tornarem a posar els morals de color groc? A partir d'aquí si em diu vostè
si li agrada o no li agrada, ja no, mira, deixem-ho estar. A mi, evidentment, no m'agrada. Estic segura que
els 21 regidors si féssim una enquesta segurament sortiria que tampoc, perquè és evident que tal com
estaven els murals aquells, tal com estan els murals, a tal com estava anteriorment tot pintat de color groc
amb una escuma que ho revertia, jo crec que ha millorat de forma substancial. Per tant, li torno a dir:
recorrerà contra este expedient sancionador, com ens permet la normativa?”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir que vostè ha dit que a mi m'agraden més els murals grocs, i això és fals, perquè
jo no m'he pronunciat sobre si m'agraden o no m'agraden, perquè evidentment ni soc expert i la meua
opinió subjectiva no té cap mena de valor igual que la seua, perquè aquí el que s'està discutint no és si
mos agraden o no mos agraden els murals, sinó si vostè va fer el procés que tocava. Van arribar unes
al·legacions,  les  van  contestar,  però  després  el  que  vostès  havien  de  fer  era  esperar  que  fossin
contestades per part de la institució que ens havia de donar el permís, i no ho van fer. Van tirar pel dret. I
després van arribar més comunicacions per part de la Generalitat, fins a la que ens ha arribat ara. Per tant,
sí que han arribat molts requeriments, molts documents per part de la Generalitat, i ja li he dit que jo
intentaré defensar els interessos de l'Ajuntament, però el que és evident és que vostè no va actuar de
manera correcta, i la prova més palmària és que tenim damunt de la taula una sanció de 9.000 euros. Em
demana sobre esta qüestió o sobre una altra pregunta? Esperi un moment perquè li poso els dos minuts.
Té la paraula.”

Sra. Roigé: “El prec de nou és que no ens interessa si li agrada o si no li agrada. No sé si defensarà o no els
interessos, però sí que li prego que defense els interessos de la ciutat, que defense els interessos de la
imatge del barri de Sant Jaume i que, per tant, interposi aquest recurs per tal de defensar que l'Ajuntament
no ha de pagar això,  i  que la  situació d'ara és molt  millor  que la d'abans,  i  que a més a més tenim
precedents al mateix centre històric de la nostra ciutat amb autoritzacions al mateix artista i també en
altres emplaçaments i que, per tant, entenem que tornar enrere no té cap mena de sentit i, per tant, el
meu prec és que espero que estiguin a l'altura i interposi un recurs.”

Sr. Alcalde: “Jo espero que vostè faci autocrítica, que reconegui que es va saltar la normativa, que no va
esperar que li donessin l'autorització corresponent i que, per tant, més enllà que mos agrade o no, o que
altres pintures sí que van ser autoritzades, que no és el cas d'esta, faci esta autocrítica. Perquè el que és
evident és que si tenim una sanció de 9.000 euros damunt de la taula és perquè vostè es va saltar els
procediments  establerts,  perquè és així  de  senzill.  Si  no,  no  estaríem aquí.  Estaríem debatent  no  del
passat, sinó d'altres qüestions, però a vegades el passat és com un bumerang que retorna al present, i, per
tant, en estos moments, malauradament, estem aquí perquè vostè, insisteixo, no va tindre l'autorització
pertinent. Va presentar unes al·legacions, no va esperar que es finalitzés l'autorització, o no, corresponent i,
per  tant,  des  de  la  Comissió  de  Patrimoni  van  seguir  el  seu  curs  i  van  començar  a  arribar  tots  els
documents fins que finalment mos ha arribat una sanció, que li torno a dir, es considera greu per haver-se
saltat la normativa a nivell de Catalunya, de Patrimoni, i que està valorada en 9.015,18 euros. Ens va
arribar fa uns dies. Per tant, evidentment, estem estudiant jurídicament totes les opcions, però més enllà
d'això, el que també li demanaria a vostè és autocrítica, perquè el que és evident és que el procediment
que vostè va utilitzar no va ser correcte. Té la paraula entenc per a una altra pregunta.”

Sra. Roigé: “Per contestar aquesta perquè tinc el dret a poder contestar…”

Sr. Alcalde: “Llavors li torno a donar un minut, però li recordo que acabaré jo, com sap que és habitual. Té
la paraula.”
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Sra. Roigé: “Si coneixem el ROM, sabem que acaba l'alcalde. En tot cas, ja sabem que vostè està supeditat
al  que li  diguem a Barcelona.  A Barcelona ens diuen que no,  nosaltres  fem que no,  i  quietos,  sense
defensar els interessos de Tortosa. Estem parlant que la normativa ens permet recórrer contra una decisió
arbitrària i subjectiva i el que li diem és que defensi els interessos de Tortosa. 

Estic convençuda que no tornarà enrere. Estic convençuda que no traurà els murals i tornarà a ficar les
parets grogues. M'equivocaria molt. Però ja ho veurem, els pròxims mesos en parlarem. Però, en tot cas, té
totes les eines per tal de defensar-ho i em poso a disposició, el meu grup i jo mateixa, per tal de poder
defensar-ho, perquè tenim les eines per fer-ho. Per començar, des de quan està l'expedient inicia? Estic
convençuda que també ha prescrit, i que en tot cas això el dia d'avui no es pot portar a terme, però a la
vegada crec que és evident quina és la situació, com millora la situació i l'estat a nivell del barri i, per tant,
el que li prego és que, una vegada més, no se supediti als interessos de Barcelona, defensi els interessos
de Tortosa. I  hi ha una cosa que també diu la normativa que és el principi d'autonomia local.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir que aquí, ni Barcelona, ni Tortosa, ni Tarragona. Aquí hi ha una exalcaldessa que
va saltar-se la  llei,  perquè davant de la  normativa que és molt  clara se'ls  va demanar tota una sèrie
d'al·legacions per poder tirar endavant esta actuació. Vostè no va esperar, i ho sap perfectament, suposo
que perquè tenia presses que l'artista en funció havia de fer l'obra durant aquells dies, va tirar pel dret i
finalment, clar, l'autorització no va arribar mai, quan se'ls estava requerint tota una sèrie de documentació.
Per tant, no intente anar a llocs que no hi ha, ni Barcelona ni Tortosa. Vostè es va saltar la normativa i per
culpa d'aquella mala acció naltros estem així en estos moments.

Si  vostè s'hagués esperat,  i  llavors ens haguessin  donat  permís o haguéssim al·legat,  i  haguéssim fet
canvis, i haguéssim tingut unes pintures, no estaríem aquí, però vostè va tirar pel dret i per culpa d'aquella
actuació estem on estem. En una sanció qualificada de greu, valorada en 9.015 euros. Per tant, esta és la
situació. Té alguna altra pregunta? Té la paraula, senyora Roigé.”

Sra. Roigé:  “En tot cas, respecte d'això, un nou prec, li pregaria també que parli amb l'actual consellera,
suposo que ho ha fet,  en aquell  moment directora,  perquè ens va arribar una resolució,  i  vam parlar
directament amb ella, no més resolucions, i la voluntat de Patrimoni era definitiva. És a dir, no volien en
cap cas, ja un cop fets els murals haver canviat la seva decisió. Ni l'haguessin canviat abans ni l'haguessin
canviat després. Torno a dir, una decisió subjectiva, que creiem que cal el dia d'avui recórrer. En tot cas, el
que li demano és que la recorri i que defense els interessos de Tortosa. I, evidentment, que no es gasti els
recursos i torni a posar aquelles parets grogues. Estic convençuda que no ho farà, estic absolutament
convençuda que no ho farà,  però que, en tot cas, ja li dic, tenim les eines jurídiques, absolutament clares,
per tal de poder defensar estos interessos de Tortosa, no pagar la sanció i a la vegada no haver de restituir
aquells murals, perquè s'estan fent a molts llocs del país i allí és evident que queden molt millor que no la
situació que hi havia abans.”

Sr. Alcalde:  “Molt bé, vostè sap que qui acaba el debat és l'alcalde, i ha tornat a  repetir exactament els
mateixos arguments, és a dir, jo ja l'he dit en altres plens. Ara jo li tornaré a dir el mateix. L'única novetat és
que si he parlat amb la consellera o amb l'anterior directora general de Patrimoni, tot el que vostè em diu
és fals. No m'ha dit mai que la Generalitat no faria absolutament res, sinó que el que em va dir és que
estaven molt enfadats amb l'anterior equip de govern, perquè havien actuat de manera incorrecta, se'ls
havia  advertit,  i  que  vostès  van  tirar  pel  dret,  cosa  de  la  qual,  evidentment,  nosaltres  no  teníem  el
coneixement. Per tant, no entri... no, no és subjectiu. Vostè va demanar un permís, se li va denegar. Vostè
va al·legar i no va esperar la resposta, perquè potser li haurien dit «sí, però en lloc d'esta pintura posa’n una
altra»; però vostè va tirar pel dret i es va saltar la llei, i per això estem on estem.

Per tant, no manipule i digui coses que no són, subjectives o no. No parlem de la pintura si mos agrada o
no mos agrada. Parlem d'un procediment i el procediment era este. S'ha de demanar un permís, se mos va
dir que no, vostè va al·legar, i no va esperar l'al·legació i va tirar pel dret, i llavors arriba una multa de 9.000
euros. Si hagués esperat potser, no ho sé, perquè jo no estic a l'altra banda, li haguessin dit «ho pot fer
però d'una manera -com ja sap que moltes vegades passa a Patrimoni- diferent», però vostè va tirar pel
dret i ara estem on estem.

Per tant, esta és la situació i, malauradament, ja m'agradaria no estar aquí, perquè tenim molta feina en
altres temes. Però esta és una de les herències que mos hem trobat entre tantes altres. Té alguna altra
pregunta? Té la paraula. Li torno a dir que si  torna a comentar una qüestió sobre este tema sap que
tornarem a parlar. Jo crec que els dos hem opinat clarament sobre el tema, però en tot cas li dono la
paraula. No sé si per això o per un altre tema, però té els dos minuts.”
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Sra. Roigé: “Senyor Jordan, crec que tinc el dret a poder parlar del que crec convenient, i vostè a contestar
el que cregui convenient. Però, en tot cas, aquest tema el deixem perquè el temps ens acabarà donant la
raó. Estic convençuda. I de faena sí que en tenen molta, la pena és que no la fan. 

La següent pregunta és que fa poc més d'un any el seu govern format pel PSC, Esquerra i Movem, amb el
suport sempre incondicional de la CUP, van decidir apujar els impostos, cosa que va afectar les famílies
tortosines. No una petita actualització, sinó un 18% de l'IBI; un 11% de l'IBI rústic, al màxim; un 19% de
l'IAE i un 28% de la taxa d'escombraries. També van apujar vehicles. Una pujada que en campanya ja vam
alertar, que si tornaven el tripartit tornarien a l’apujada d'impostos, i així va ser, contrastant completament
amb el model de Junts per Tortosa, que era la reducció de la pressió fiscal.

Van  justificar  que  apujaven  els  impostos,  perquè,  segons  vostès,  les  finances  estaven  malament,
necessitaven recaptar 2,8 milions d'euros més que l'anterior any. De fet, el govern de l'Estat els va aportar
2.700.000 euros més, i tampoc van rectificar, i enguany l'aportació per part del Govern de l'Estat ha pujat
fins a 5 milions d'euros més que l'últim any que estàvem governant natros. Fa un any es va comprovar que
no calia apujar impostos, ara han liquidat el pressupost del 2024, com avui han donat dació en este ple, i
es demostra que les finances estaven sanejades i que no és que no els faltessin aquests 2,8 milions
d'euros, sinó que a més a més els han sobrat uns quants milions d'euros més. És a dir, han tingut un
superàvit de 6,1 milions d'euros. I a això s'afegeix la incapacitat d'este govern d'actuar a la ciutat. Han
executat  només el  10% del  pressupost  d'inversions,  tot  venir  també de projectes engegats  pel  nostre
govern. Tornen a estar al pòdium dels ajuntaments de Catalunya. Primer, a la pujada d'impostos dalt de tot,
i ara, baix de tot pel que fa als que menys han executat del país.

Fins i tot els anys de pandèmia els vam triplicar quant a actuacions i execució. Davant d'este escenari la
pregunta és molt senzilla,  per què van enganyar els tortosins apujant els impostos? Per tenir diners al
banc? També vull recordar que van posar dos milions d'euros al banc, amb un dipòsit, quan deien que no
en tenien. Reconeixeran que es van equivocar com demostra la liquidació d'enguany i la de l'any passat?”

Sr. Alcalde: “Hauria d’anar acabant, senyora Roigé.”

Sra. Roigé: “Abaixaran els impostos per revertir el que van fer només entrar al govern. Li recordo que a la
senyora Lleixà, per exemple, li ha donat quasi un minut més de temps. Per tant, jo m'he passat 13 segons.”

Sr. Alcalde: “Ha acabat?”

Sra. Roigé: “Sí.”

Sr. Alcalde: “A vostè li he donat abans moltes preguntes, i no tingui cap problema que sap què li donaré.
Per preguntes, ja sap que no va. 

Primer,  naltros  no hem enganyat  a ningú.  Nosaltres  el  que vam dir  és  que els  pressupostos  s'havien
d'actualitzar perquè veníem d'uns pressupostos prorrogats de l'any 2022 i la situació financera en aquell
moment, com tots sabem, era molt complicada per la inflació, per la pujada del preu de la llum o per la
pujada dels preus dels interessos del Banc Central Europeu. És cert que en aquell moment, quan s'hi van
elaborar els pressupostos, després ha millorat molt la situació econòmica, però a posteriori, perquè ha
baixat el tema de l'energia, estan baixant els interessos i, per tant, en este sentit, ha millorat la situació. És
per això que precisament el que vam fer va ser congelar els impostos el 2025, que era una proposta que
vostè va fer aquí i que ho va celebrar. Per tant, hem congelat els impostos en el moment en què ha millorat
la  situació  econòmica.  També és  cert  que  n'hi  ha  alguns,  com la  pujada  d'escombraries,  que  no  va
vinculada a la situació econòmica, sinó que va vinculada, i vostè ho sap perfectament, a la situació i a la
nova normativa que ens afecta a naltros i a tots els ajuntaments del país per a complir les lleis que s'han
de complir des del punt de vista europeu. 

I, evidentment, s'estan tirant endavant molts projectes, alguns dels quals venen d'èpoques anteriors que
sempre vam dir que si eren viables els tiraríem endavant. Jo no l'entenc perquè ho critica tot. Si els tirem
endavant, perquè els tirem endavant. Si no els tirem endavant, perquè no els tirem endavant La qüestió és
criticar-ho tot amb esta oposició destructiva. I, per tant, estos projectes s'estan executant. Evidentment,
alguns amb dificultats perquè també depenien de diversos permisos vinculats a Patrimoni, que nosaltres sí
que ens esperem a les autoritzacions. I, per tant, en este sentit, seguirem treballant per millorar la ciutat en
totes aquelles accions que considerem que són importantíssimes, i que van en la línia del que defensa
este alcalde i este govern municipal. Té la paraula.”
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Sra. Roigé:  “Evidentment. No critico els nostres projectes només faltaria. Vostè va votar en contra dues
vegades de fer el Teatre Auditori Felip Pedrell que avui tant celebra, i tantes rodes de premsa fa, com amb
el circuit de les muralles que una roda de premsa més i ja no sé què acabaran dient. Sí que han enganyat
a la ciutadania perquè els han enganyat dient que les finances estaven malament i s'ha demostrat amb la
liquidació del 23 i amb la del 24 que no estan malament i que, per tant, han tingut més de 6 milions
d'euros de romanent. I l'energia i els interessos ja van baixar estan natros al govern, ja van baixar en aquell
moment i, per tant, no feia falta apujar els impostos i superar aquells 2,8 milions d'euros de recaptació
perquè ja havien baixat; i, per tant, ja els teníem allà; i, per tant, a partir d'aquí és quan vostès de nou
tornen a enganyar la ciutadania, ja veig que no tocaran els impostos. Jo no vaig celebrar que congelessin
els impostos. Jo el que li vaig demanar amb una moció aquí al ple és que els baixessin i hi van votar en
contra, el mes de setembre passat, senyor Jordan, el mes de setembre passat no vam portar una moció
aquí al ple? Faig la pregunta.”

Sr. Alcalde: “Ha acabat ja o és la mateixa? Molt bé. Doncs, evidentment, vostè el que demanava a la moció,
i  sinó  es  repassa,  era congelar  o abaixar  de manera progressiva  els  impostos,  congelar  o abaixar  de
manera progressiva els impostos. I precisament, naltros en aquell ple, si recorda que vostès també em van
criticar, perquè l'exercici de la crítica vostès el porten molt bé, van criticar que jo com a alcalde als informes
de presidència vaig anunciar precisament que de cara al 2025 congelaríem els impostos, però el seu acord
que proposàvem, per això dic que vostè ho va celebrar, era congelem i/o abaixem els impostos de manera
progressiva.

Per tant, en esta línia és el que vam anunciar, i el que hem fet. I, evidentment, molts dels projectes que
estem tirant endavant, venen d'èpoques anteriors, com vostès els hi va passar quan van arribar, que es
van trobar tota la llei de barris que l'havien de desenvolupar, ara passa el mateix. I, per tant, vostè ho
hauria de celebrar,  perquè la  normalitat  democràtica és això,  tirar  endavant  allò  que es pot  i  que ve
d'èpoques anteriors i avançar en nous projectes, alguns dels quals sap perfectament que els estem fent i
que no tenen res a veure en el que vostès feien en la seua acció de govern. Entenc que per al·lusions em
demana la paraula, per tant, li torno a donar dos minuts.”

Sra. Roigé: “Sí, perquè no sé si ho fa intencionadament o què, però la moció no deia ni molt menys això,
deia revertir la pujada d'impostos i, per tant, fer una reducció progressiva dels impostos. No els vam dir
quin percentatge havien de baixar, perquè el que havien de fer era decidir-ho vostès, els ho vam deixar a
les seves mans i  no van voler baixar absolutament gens.  Per tant, a partir d'aquí,  de nou, torna a fer
oposició de l'oposició. Ens pregunta a natros, ens qüestiona a natros, ens està parlant de natros i està
executant coses de natros. I, evidentment, perquè l'únic que ha fet és continuar projectes nostres tard i
malament. Alguns d'ells ni els ha començat, alguns d'ells estan en perill aquelles subvencions rebudes i,
per tant, és evident que ens preocupa i ens preocupa moltíssim esta manera de governar. Un 10% de
l'executat al pressupost de l'any passat és per caure la cara de vergonya a algú i no per sortir d'aquesta
manera al ple acusant-nos a nosaltres, oposició, que nosaltres sí que som l'oposició, no vostè, encara que
no estigui situat al seu lloc, i estigui aquí dient-nos que realment natros mentim. No, natros estem fent el
que ens pertoca que és poder fiscalitzar el govern. En este cas són vostès. Havent perdut les eleccions es
van ajuntar i el dia d'avui estan governant i els pertoca governar però no governen. Este és el problema que
té la ciutat. I s'està veient al carrer que no estan governant. I en aquelles coses que estan portant a terme,
que venen del nostre govern, estan fent-se tard, i s'estan fent molt tard, i s'estan fent diferent de com les
faríem nosaltres, però les estan fent. En definitiva, celebrem que avui l'Auditori Felip Pedrell estigui en
marxa, estigui finalitzant. Aquí no han tocat ni una coma. És el nostre projecte, ho saben perfectament, de
fet, ho va dir el regidor d'obres al seu moment. I estem molt satisfets que això tiri endavant d'aquesta
manera, i que acabi. I que aquella cosa que van votar dues vegades aquí al ple dient que no s'havia de fer
al Teatre Auditori Felip Pedrell, avui acabarà sent una realitat. Però, en definitiva,  no parlàvem d'això. Li
preguntava, i no m'ha contestat, una vegada més, de si revertirà la situació després d'haver enganyat als
tortosins apujant els impostos quan no era necessari i veient la liquidació que han tingut enguany.”

Sr. Alcalde:  “Li torno a dir que qui ha parlat d'enganyar, i ho acaba de demostrar vostè mateixa ara, és
vostè. Jo no he parlat que vostès enganyin. Vostè sí que m'acusa cada ple que enganyo la ciutadania, cada
ple que jo enganyo la ciutadania, cada ple que mentim, cada ple amb esta oposició totalment destructiva. I
la realitat no és així. La realitat és que este govern governa amb projectes que evidentment venen del
mandat anterior  i  que, per  cert,  els  millorem perquè a l'Auditori  Felip Pedrell  els  millorarem amb una
climatització que no estava prevista, amb una millora de les grades que no estava prevista, més enllà de
l'ampliació que este sí que és el projecte, sí que és el projecte, que estava exactament igual, però en la
reforma de l'actual Auditori, de la sala gran, hi haurà canvis que crec que són millors i que segurament
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vostès també els haurien portat a terme del que estava previst, però és que hi ha molts altres projectes
que vostès no volien fer, una llar d'infants al barri de Ferreries, una llar d'infants al barri del Temple, la
climatització  del  mercat,  una  reivindicació  històrica  dels  venedors  i  dels  clients  del  nostre  mercat
municipal,  la  recuperació del  balneari  del  Porcar  amb un projecte,  a  més a més,  vinculat  amb l'Arxiu
Històric que no té tampoc res a veure amb el que hi havia previst, la millora de la climatització del Museu
de Tortosa, que també era un tema del manteniment, que vostè sap perfectament, i evidentment també la
millora de molts carrers i de moltes actuacions als diferents barris. Evidentment, volem avançar. També és
cert que hi ha hagut en contractació moltíssims processos de licitació fruit de tots estos fons europeus que
tenim natros i altres ajuntaments i que per això estem reforçant este departament. I la nostra voluntat és
continuar tirant endavant projectes que venien del passat  i  que eren viables, i  que també alguns són
millorables, i projectes nous que vostès no tenien previstos i que evidentment este govern els està tirant
endavant. Em demana la paraula una altra vegada sobre aquest tema o sobre un altre?”

Sra. Roigé:  “Crec que em queda un minut d'aquest tema. Crec, i  és un consell,  que faci el que cregui
convenient però amagar la incompetència dient que som una oposició destructiva no crec que porti enlloc,
perquè al final la gent és més intel·ligent que tot això, i al final la gent el que veu és el que hi ha al carrer i
veu com està la ciutat de bruta, veu com falta enllumenat a molts llocs, abans ha dit el company regidor,
veu com les obres no avancen, veu com algunes ni comencen. I, per tant, això és el que veu la ciutadania,
no cal  que mos escolti  a natros,  per  tant,  anar parlant d'oposició destructiva,  destructiva, destructiva,
moltes vegades i moltes coses al final no per dir-les massa vegades s'acaben convertint en la realitat. Jo sí
que voldria també que fes memòria del que va fer els últims quatre anys, els últims dotze anys sent regidor
vostè  a l'oposició, que llavors sí que era votar-ho tot en contra. No ens va votar ni un pressupost a favor.
Almenys els altres partits polítics ens van votar els pressupostos a favor, modificacions pressupostàries,
projectes, vostè ni una durant dotze anys. Per tant, que vinguen lliçons de vostè precisament parlant de
destrucció, quan sempre era el del no a tot, doncs en definitiva crec que podria canviar de manera de fer,
perquè això no és el que correspon a un alcalde. Però, en tot cas, el que pertoca és governar i jo li continuo
preguntant el mateix i no m'ha contestat encara.”

Sr. Alcalde:  “Li torno a repetir exactament els mateixos arguments, però ara tinc la informació, perquè
vostè abans s’ha ofès, i a la seua pàgina web del seu partit polític «Junts per Tortosa vol aturar una pujada
d'impostos i insta el govern municipal a congelar tots els tributs». Això és un titular que hi ha a la seua
pàgina web. El titular és este i vostè reconeix que hi ha tota la despesa corrent que ha pujat molt a nivell de
l'Ajuntament i, per tant, esta és la documentació que hi ha a la seua pàgina web. Per tant, en este sentit ja
li dic que natros el que hem fet és congelar els impostos i quan ho consideréssim oportú i ho puguem fer,
farem la reducció pertinent com es pot imaginar, i continuarem governant en este sentit. Té alguna qüestió
més?”

Sra. Roigé: “Sí, un nou prec i una altra pregunta després.”

Sr. Alcalde: “Té la paraula.”

Sra. Roigé: “El prec és que no menteixi senyor Jordan. Ara tinc el text de la moció davant i diu quins són els
acords que es van aprovar, bé, que es van aprovar no  perquè vostè va votar en contra juntament amb la
CUP:  «Per tot això el grup municipal de Junts per Tortosa demana al ple de l'Ajuntament que s'adoptin els
següents acords: instar el govern municipal a congelar tots els tributs municipals i procedir a la reducció de
tots aquells tributs que el govern municipal cregui adien, ‘i’ i no ‘o’, vol dir congelar i reduir. Això és el que
dèiem i no va reduir res, però això va ser l'any passat. Li estic preguntant ara, ara, un cop ha liquidat el
2024, i ha liquidat amb 6,1 milions d'euros de superàvit, què pensa fer a partir d'ara? Ja ho hauria hagut
de fer l'any passat? Perquè aquesta moció és del setembre per a les ordenances del novembre. No ho va
fer. Ara estem parlant del 2025. Què pensa fer el 2025?”

Sr. Alcalde:  “L'hi torno a dir, i vostè ho acaba d'explicar, congelar i reduir. Per tant, congelar i reduir. La
paraula congelar existeix i a més tinc aquí declaracions seues, que tampoc ara veig que haguéssim d'entrar
al que es va dir i el que no es va dir. El que ha fet de moment este govern ha sigut congelar i reduir les
escombraries amb el 10% del porta a porta, perquè també és una qüestió que sap que estem treballant
per millorar en este sentit. I, per tant, en esta línia continuarem treballant. Jo, evidentment, estem ara al
mes d'abril i l'elaboració dels pressupostos del 2026 està lluny, i veurem quina és la situació econòmica
que hi ha en aquell moment i, per tant, en funció d'això procedirem. Però ja li dic no ho farem perquè vostè
mos ho digui, ho farem en funció de la situació econòmica d'aquell moment i que si és favorable, perquè
tampoc ningú sap com serà d'aquí a allà, i més en la situació internacional que tenim, esperem que sigui
favorable,  farem tot  el  possible  en la  línia  del  que vostè mateixa va dir:  congelar  i  reduir  de manera
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progressiva,  i  és el  que jo  també vaig anunciar en aquell  mateix  ple.  Té alguna altra pregunta? Té la
paraula.”

Sra. Roigé:  “Una nova pregunta, fa uns mesos li preguntava per la situació del padró a Tortosa, de com
havia crescut la població amb més de 2.000 persones des que vostè és alcalde. I que existia un efecte
crida pel fet que no s'estava demanant la documentació que recollia el protocol d'empadronament que
vam  fer  al  nostre  govern  i  que  encara  avui  segueix  publicada  al  web  de  l'Ajuntament,  amb  les
conseqüències que suposava este increment de població, entre ells la saturació de serveis socials i  el
col·lapse del SAC. Vostè ens ho va negar, va negar l'efecte crida que fins i tot ho deia el diari Ara, i ens va
dir que demanava tota la documentació per empadronar. El protocol que vam fer naltros, que està al web,
avui dia està al web, i que segons vostès ara sí que apliquen, demana com a documentació obligatòria
escriptura de propietat, la nota simple del registre,  contracte de lloguer registrat per la Cambra, poder
comprovar  el  nombre  de  persones,  si  escau,  que  viuen  en  aquell  lloc,  i  l'autorització  del  propietari
s'empadrona en pisos de lloguer. Precisament li vull preguntar per això últim.

Ens arriba una queixa de diferents veïns, en este cas propietaris d'immobles al barri de Ferreries i al barri
del Temple, concretament al carrer, li diré al carrer exacte, perquè no em pugui dir que menteixo, perquè jo
no menteixo, al carrer Adrià d'Utrecht i a l'avinguda Colón que els seus llogaters han empadronat persones
que no són els titulars del contracte, a gent que són familiars i altres que no són familiars, altra gent, sense
la  seua autorització,  cosa que vostès  van negar  aquí  mateix  que feien.  Els  insisteixo  de nou en  que
compleixin el protocol que està al web, que vostès van dir que complirien però que el dia d'avui no ho estan
fent. Ens estem trobant en casos com estos, casos en què no se'ls està demanant l'autorització de la
propietat, i casos en què hi ha gent que s'ha trobat gent empadronada a casa seva sense saber-ho, cosa
que també suposa un fet molt greu d'inseguretat com és el cas d'una senyora al barri de Remolins. I el que
em sembla  més  surrealista  és  que el  propietari  va  vindre  aquí  a  preguntar  quines persones  estaven
empadronades,  perquè li  va  dir  un llogater  seu que havia empadronat  persones,  i  li  van dir  que per
protecció  de  dades  no  li  podien  dir  i  tampoc  podia  treure'ls  del  padró.  Em  sembla  increïble.  Cal
l'autorització del propietari perquè s'empadroni algú a casa d'ell mateix, i lluitar contra les irregularitats que
això comporta i, per tant, la nostra pregunta és: aplicarà esta normativa per evitar fraus i ocupacions?
Demanaran l'autorització del propietari com tenim al mateix web publicat?”

Sr. Alcalde: “Fa un totum revolutum, suposo que ho necessita fer per altres motius, però en tot cas jo el
que li torno a dir és que este govern fa el que la llei determina. I, per tant, no mos sortim ni una coma del
que la llei diu. Sobre este tema s'ha debatut moltes vegades. Sobre estos casos en concret que vostè em
diu no tinc la informació. Si tant li hagués preocupat també ho hagués pogut preguntar en comissió o en
qualsevol altre àmbit. Suposo que ho ve a fer aquí per a generar este alarmisme i esta crispació davant de
la  pujada de l'extrema dreta,  que sobretot  s'està  menjant  els  votants  del  seu  partit  segons  totes  les
enquestes. Però jo el que li torno a dir és que estem fent complir el que la llei diu, més enllà d'estos casos
en concret. I a partir d'aquí continuem actuant amb la normativa, que és el que tots els ajuntaments estem
fent. I sobre aquestes qüestions en concret es pot mirar exactament quines són les qüestions que vostè
comenta i a partir d'aquí ho analitzarem, però el nostre objectiu és fer complir la normativa, fer complir la
llei, i, per tant, fer allò que determina la legislació vigent. Té la paraula.”

Sra. Roigé: “Ho porto al ple perquè ho considero convenient. També miri exactament com evoluciona, ja li
dic ara com a politòloga, també els votants i de segons quins partits i cap a on van,  perquè crec que és
digne també d'analitzar,  i  segurament tindrà més d'una sorpresa si  no s'ho ha mirat. Però, en tot cas,
portem al  ple  el  que  creiem  convenient,  igual  que  vostè  tampoc  ha  informat  en  Junta  de  Portaveus
d'aquesta gran sanció que havíem rebut del Departament de Patrimoni, i ho ha acabat explicant aquí al
ple. Suposo que li interessava també poder fer aquesta publicitat aquí per, suposo, amagar la resta de
temes que poguessin anar sorgint. Però, en tot cas, tampoc m'ha respost. Té al seu web de l'Ajuntament de
Tortosa, del qual vostè és alcalde, un protocol que no està aplicant i en tenim casos. Li he donat casos
d'exemples concrets de veïns que tenen una propietat i que s'està empadronant gent a casa seua sense
que ells ho sàpiguen, sense la seva autorització i, a més a més, no se'ls estan donant estes dades. Per
tant, li prego que actuïn i que deixin de fer això i que realment tinguem un padró regularitzat i no la situació
que tenim el dia d'avui.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir que estem fent el que diu la llei. Suposo que vostè no es vol saltar les lleis i, per
tant, en funció del que diu la normativa actual, este ajuntament actua com vostè actuava també en el seu
moment. I, per tant, en esta línia estem fent tota la feina que toca des del punt de vista del padró. També
ho hem parlat moltes vegades. Al final, el creixement que hi va haver a Tortosa amb relació a l'últim any va
ser minso, perquè una cosa és el padró i l'altra és, segons la informació de l'Institut Nacional d'Estadística,
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no té res a veure el padró amb les dades finalment oficials, perquè ja saben que ho han parlat més d'una
vegada, i a més vostès han tingut reunions sobre aquesta qüestió amb els diferents tècnics municipals i,
per tant, el creixement de Tortosa…, evidentment hi ha un creixement a nivell de tot el país, a Tortosa
també, però no és de totes aquestes quantitats, perquè fa falta reduir molta gent que sí que ve, però
també molta gent que marxa. En tot cas, insisteixo que el que estem fent és complir  la normativa. Té
alguna altra pregunta o és sobre aquesta qüestió?”

Sra. Roigé: “No, un torn més per al·lusions.”

Sr. Alcalde: “Té la paraula.”

Sra. Roigé:  “En tot cas no compleixen la normativa que tenen vostres mateixos publicada al  seu web,
perquè si la complissin no estaríem passant estes coses, i avui no estaríem parlant d'això. Però, en tot cas,
el que nosaltres comparem quan parlem d'aquest creixement de persones ens referim a les dades que
teníem, dades publicades per l'Institut Nacional d'Estadística a desembre del 2022 i les que tenim el dia
d'avui a desembre del 2024. I,  per tant, estem amb 37.017 persones, les dades són les mateixes, no
comparem ni altes ni baixes comparem la foto que hi havia al desembre del 22, últim desembre on estava
el  nostre  govern,  a  la  xifra  que tenen el  dia d'avui.  I,  per  tant,  estem parlant  de pràcticament 2.000
persones més i evidentment amb el que això suposa també a nivell de ciutat. I són les dades publicades a
l'Institut Nacional d'Estadística, no són dades que ens inventéssem naltros. Però, en tot cas, reitero que el
que li demanem, per part del nostre grup municipal, és que actuï i és que a aquella gent se li demani el que
nosaltres vam aprovar al seu moment i que avui continua vigent, perquè és el que tenen penjat al web de
l'Ajuntament.”

Sr. Alcalde: “Li torno a dir que natros el que estem fent és complir la normativa. La normativa que s'ha de
complir per part de tots els ajuntaments amb relació al padró i que, per tant, s'està fent en esta línia i que,
més enllà de situacions concretes, esta és la voluntat del Govern. I, evidentment, hi ha molta gent que
s'empadrona, però també hi ha molta gent que marxa, hi ha molta mobilitat, i al final el creixement de la
població ha sigut d'una xifra molt minsa amb relació a les dades que es van tenint dia a dia, perquè quan
es finalitza l'any es regularitza. Moltes d'estes dades són retroactives, que tenen a veure amb baixes que
arriben més tard quan s'empadronen a altres llocs. I, per tant, en esta línia estem treballant i fem complir
la normativa i la llei, que és el que toca. I, per tant, d'aquí este govern, com suposo que vostè deu pensar,
no mos mourem perquè és el que la llei obliga. Té alguna altra pregunta? 

Molt bé, doncs ara sí, finalitzem la sessió d'avui i en tot cas si no hi ha cap altre ple extraordinari ens
veurem en el pròxim ple ordinari del mes de maig. Desitjar a tots els regidores i regidores si no ens veiem
que també tinguen unes bones vacances de Setmana Santa. Moltes gràcies.”

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar, el senyor president aixeca la sessió a les vint hores i cinquanta-cinc
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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